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Din zori pinä in noapte -  to a te  forţele  să fie mobilizate 
pentru îndeplinirea exemplară a sarcinilor de sezon:

•  Recoltarea cartofilor, a sfeclei de zahăr şi a celorlalte culturi tîrzii •  Eliberarea urgenta a terenurilor, 
depozitarea fără pierderi a recoltelor. •  Pregătirea temeinică a patului germinativ •  Insămînţarea orzului

şi a griului — la un înalt nivel calitativ

Pentru colectivele de muncă din 
agricultură e devenit o obişnuinţă 
rezolvarea operativă a unor probleme 
majore, de care depinde soarta în
tregii producţii vegetale, rodul mun
cii dintr-un întreg an. Mai ales în 
condiţiile deosebit de grele ale aces
tei toamne abundente in ploi, oame
nii muncii de pe ogoare au de solu
ţionat un complex de probleme de
osebite, pentru ca astiel sä se achite 
cu onoare de îndatoririle lor sociale.

în acest mod gîndesc şi acţionează 
majoritatea — imensa majoritate a 
lucrătorilor din agricultură, conştienţi 
că numai prin aplicarea unor măsuri 
speciale vor îi rezolvate problemele 
speciale ale acestui sezon agricol. 
Dar, din păcate, efortul conjugat al 
acestor oameni nu se materializează 
pretutindeni in rezultate la înălţimea 
acestei conştiinţe patriotice din cau- 
eă că nu în toate unităţile se acordă 
aceeaşi atenţie organizării muncii, 
folosirii utilajelor, a forţei de muncă 
cu maximum de randament.

Aşa se explică de ce piuă Ia dat* 
fi® 22 septembrie 1972 în judeţul 
costru cartofii de toamnă au fost re
coltaţi pe numai 24 la sută din su
prafeţele planificate, porumbul siloz 
•— pe 56 la sută, iar pregătirea tere
nurilor pentru însămînţări — pe il  
la sută.

în cooperativele agricole âin Ag
nita, Bîrghiş, Vărd, Axente Sever, 
Boian, Blăjel, Apoldu de Sus, Bogatu 
Komán, Broştenî, Cîrţa ş.a recoltarea 
cartofilor se desfăşoară intens. în alte 
unităţi insă la Aciliu, Cisnădioara, 
Arpaşu de Jos, Scoreiu, Porumbacu 
de Jos, Cirţişoara, Sacadate, Racoviţa, 
Corniţei, Vurpăr, Nocrich ş.a. aceas
tă acţiune este organizată defectuos, 
timpul prielnic lucrului in cîmp este 
Irosit, spre paguba cooperatorilor şi 
a economiei naţionale.

în timp ce la Agnita, Vărd, Arpaşu 
fle Jos, Cîrţa, Axente Sever, Păuca, 
Micăsasa. Şeica Mică, Bazna, Boian, 
Dirlos, Slimnic, Miercurea Sibiului 
?.#. însilozarea porumbului s-a înche
iat sau este aproape de terminare, 
la Porumbacu de Jos, Racoviţa, Gusu, 
Săcet, Nocrich, Poplaca, Alma ş.a. 
această lucrare se desfăşoară într-un 
tîtxn cu toiul nesatisfăcător.

Dacă se are in vedere faptul că 
Intîrzierea recoltărilor are ca efecte, 
în primul rind, pagube de producţie 
şi prelungirea însămînţărilor peste 
epoca optimă, ajungem la concluzia 
că NIMĂNUI — fie cooperator, fie 
Inginer sau preşedinte — NU-I ESTE 
PERMIS SA IROSEASCĂ POTENŢIA
LUL PRODUCTIV AGRICOL prin ac
ţionarea cu întîrziere, prin organi
zarea defectuoasă a acestor acţiuni 
urgente de maximă importanţă pen
tru soarta producţiei agricole.

în această lumină, principiile orga
nizării muncii trebuie să constituie 
lege pentru consiliile de conducere, 
pentru specialişti, a căror întreagă 
energie se cere a fi cheltuită numai 
şi numai, pentru coordonarea compe
tentă a lucrărilor agricole de sezon, 
pentru ca fiecare formaţie de lucru 
din unităţile agricole să dea raaxi- 
ţstum de randament în acest sezon.

Redăm citeva secvenţe din amplele 
acţiuni în care sínt angajaţi acum 
foţi lucrătorii din agricultură pentru 
a demonstra atît capacitatea organi- 
catorică a colectivelor de muncă cît 
şl stringenta necesitate a lichidării 
unor mentalităţi străine conştiinţei 
patriotice.

eîţi cooperatori sínt ia lucru ...
Iată-i pe cooperatorii din Ocna 

in cîmp, pe un cîmp ud, pe un 
cîmp în care noroiul a devenit o o- 
bişnuinţă. Peste o sută de oameni, 
cooperatori sau muncitori la diferite 
întreprinderi. Cu toţii sínt conşti
enţi că orice oră, irosită înseamnă 
pagubă, pagubă pentru ei. Din toate 
cele trei brigăzi notăm cîteva nume: 
Paraschiva Cojoearu, Simion Cojo- 
caru, Simion Balteş, Ion Negrilă, 
Maria Roşea, Ana Capră, Maria O- 
prişor. Elena Negrilă, Maria Balteş, 
Nicolae Bogorin, Maria Vasiu, Eli- 
6âbeta Acs, Irma Hermeti, Estera 
Pop. Rafira Vasiu, Savu Timar, Ion 
Pop, Cornelia Balteş şi mulţi alţii.

Se recoltează manual. Maşinile 
nici n-ar putea pătrunde în teren.

Ivănuş, îl găsim cu uşurinţă. La 
ora 10,00, o şaretă era trasă în faţa 
porţii casei sale. Intrăm în curte. 
Nicolae Ivănuş, ajutat de cîţiva me
dici veterinari, îş i. . .  gara autoturis
mul său personal. Problemă majo
ră, se pare•-■

— Cum staţi cu lucrările în cîmp?
— Prost. E noroi şi băltărie de 

nu mai putem intra pe tarlale.
— Aveţi nişte cositori în funcţie?
— Da, lucrează băieţii. . .
— Mata ai fost să vezi dacă pot 

lucra?
— Eu am avut alte probleme. Dai' 

a fost inginerul şef. . .
Crede Oare cineva că, un- pre

şedinte de C.A.P. este scutit de cu
noaşterea concretă a lucrărilor? Nu 
se poate, pentru că nu terminase

Urgente de maximă 
importantă în agricultură:
•  Nici o oră să nu fie irosită!
•  Nici un utilaj să nu stea degeaba I
•  Nici un cooperator să nu piardă timpul prielnic 

lucrului în cîmp!
Dar se acţionează pentru a se pre
veni orice pagubă de recoltă. Pri
mele 5 ha au şi fost trecute la rea
lizări. în cîteva zile cele 30 ha ocu
pase cu sfeclă vor fi eliberate. Aid 
se va semăna, grîu, în acest timp se 
vor zvînta —- poale — şi loturile de 
cartofi.

Totul este pregătit şl pentru 
recoltarea tuberculilor. Sínt trei ma
şini cu rozetă, care vor fi antrenate 
în această acţiune. Cu cei aproape 
290 oameni care vor participa aici, 
se estimează că zilnic vor ii strînşi 
cartoii de pe 9 ha.

în acest timp, nici celelalte lucrări 
nu sínt neglijate. însilozarea porum
bului se apropie de sfîrşit. Dar se 
va continua acţiunea şi pe terenul 
unde porumbul a fost semănat în 
cultură dublă. Se iau măsuri pentru 
ca şi producţia de trifoi din mirişti 
■— pe 150 ha — să fie strînsă cit 
mai repede. Deci, pe scurt, — con
ştiinţă patriotică în fap te ...

Core sínt „alte probleme" 
ale  preşedintelui ?

Secţia de mecanizare de la C.A.P. 
Şura Mică; Proaspătul şef de secţie, 
inginerul Ion Romoşan, nu ştie nici 
ce sarcini de campanie are: cît po
rumb trebuie să însilozeze, cîţi car
tofi să recolteze. . .

—• Azi nu lucrăm, că a plouat 
tace mult la noi. Avem numai 2 
cositor! la trifoi. Vasile Cohera şi 
lile Vitán au plecat de mult în 
cîmp. Restul oamenilor — ba la u- 
nele transporturi, ba la unele repa
raţii pe-aici, pentru că terenul este 
moale..  ■

— Aţi fost în cîmp, să vedeţi?
— Nu, azi n-am fost, d a r ...
Pe preşedintele unităţii, Nicola*

bine Nicolae Ivănuş de lăudat mun
ca şî productivitatea mecanizatorilor 
da la cosit, că iată-i pe aceştia so
sind din cîmp:

— Nu putem lucra, e prea moale 
terenul.,.

Cine răspunde de combustibilul 
consumat pentru o deplasare de „în
cercare”. Nu ar fi fost normal ca . 
factorii de răspundere ai unităţii să 
cunoască mai întii bine terenul şi 
apoi să trimită mecanizatorii la lu
tru?

Este cunoscut că nici câmpurile 
Surei Mici nu au fost ocolite de ploi. 
Dar de neînţele’s rămîne cum la Ocna 
se poate lucra, iar la Şura Mică ba. 
Şi considerăm că aceste „aîte preo
cupări" ale preşedintelui nu sínt 
străine de atmosfera de neputinţă, 
în faţa ploilor care se pare că s-a 
împământenit la Şura Mică, Să spe
răm insă că acest colectiv de mun
că îşi va găsi singur calea spre. . .  
mai binele organizatoric, fără . . .  „al
te probleme“,

„Nu poate maşina, vo 
putea — sigur — omul"

Aşa_ şi-au spus cooperatorii din 
Slimnic. Şi eşa au acţionat. Pe 
ploaie, pe . ploaie adevărată, ei re
coltează porumbul pentru siloz, sfecla 
de zahăr, . .

— Am încercat să intrăm ia car
tofi, ne relatează preşedintele uni
tăţii, Nicolae Hanea. E un noroi pînă 
ia butucul roţii. Nu se poate deci 
la cartofi? Hai să mergem la sfeclă. 
Azi am început şi au ieşit în cîmp 
vreo 90 de oameni, în frunte cu bri
gadierii Matei Drumaş şi Sintion Po* 
plăceam:. Oameni ca Simion Bîrghiş, 
Mihail Wintzel, Victoria. Stîngu, Ag- 
neta Seifert, Dochia Vuicu, Maria

Stănilă, Nicolae Roman, Mihai Lürr, 
Ana Oltean si alţii, prezenţi pe 
ploaie în cîmp, fac cinste satului 
nostr u . , .

Cuvinte frumoase despre fapte fru
moase. Primele hectare de sfeclă 
sínt eliberate. Dacă se lucrează tot 
aşa — şi aşa se va lucra — în cî
teva zile toată producţia de pe cele 
25 ha va fi pusă Ia adăpost.

— Am lucrat cu o C.S.U. la însi- 
lozări. Am realizat 22 dm cele 30 
ha. Dacă aveam două asemenea ma
şini terminam lucrarea. De aceea, 
cred că ar fi bine la anul să avem 
mai multe C.S.U, Noi am vrea să 
şi cumpărăm un asemenea utilaj, a- 
tît de trebuincios.

Au venit insă ploile şi nu mai pu
tem intra cu maşina la porumbul si
loz, şi-atunci, am organizat o echipă 
clin 8 cooperatoare — printre care 
Agneta Klein, Ana Oltean, Ana 
Oosma ş.a. — pentru tăiatul manual 
ai porumbului. Am dirijat zece ate
laje Ia transport, em pus în funcţie 
o tocătoare, aşa că însilozările con
tinuă. Vom ajunge Ia 750 tone po
rumb sitoz . . .

Iată, deci, că la Slimnic şi in a- 
ceastă toamnă înalta responsabilitate 
socială face „casă bună" cu faptele 
harnicilor cooperatori, . .

Cînd „nu se poate" este 
luat în braţe..*

Unitatea vecină slimnieenilor, 
C.A.P, Ruşi, înregistrează multiple... 
stagnări de sezon. Recoltarea carto
filor s-a întrerupt: „Ploile”, afirmă 
inginerul şef Tancred Vaslliu. Dar, 
cît s-a lucrat, au fost folosite numai 
forţele manuale..,

Ştiţi, aplicarea ecG'rduiuî global...
Cum adică, aplicarea acordului glo

bal împiedică extinderea mecanizării?
Imposibil de crezut, dar aşa pare 

să spună inginerul Tancred Vasiliu. 
Şi specialistul uită să spună că folo
sirea unor maşini la recoltat cartofi 
ar fi dublat viteza ziinică de lucru, 
ceea ce ar fi echivalat cu apropierea 
încheierii acţiunii. „Vom încerca în 
viitor să folosim şî maşini”, conclu
zionează specialistul.

Dacă. la recoltarea cartofilor se 
„merge” numai pe folosirea forţelor 
manuale, la însilozări este invers: 
se pare că la Ruşi, ar fi considerată 
o nemaivăzută acţiune participarea 
cooperatorilor la recoltarea porum
bului pentru siloz. Cum oare nu se 
poaie aici ceea ce este pe deplin 
posibil la Slimnic?

Practic, in ziua de 22 septembrie, 
adică atunci cînd la Slimnic coope
ratorii lucrau la recoltarea porumbu
lui pentru siloz (acţiune ia care a- 
ceastă zi „contribuise" c u ...  50
tone), Ia strînsul producţiei de sfeclă 
de zahăr, la C.A.P. Ruşi inginerul 
Tancred Vasiliu depunea eforturi evi
dente pentru a ne demonstra că „nu 
se poate lucra". Desigur, cînd şi spe
cialistul nu crede că se poate, ac
ţiunile majore de sezon sint lăsate 
baltă. Considerăm însă că nu este 
prea tîrziu ca această atitudine să 
fie reconsiderată, de pe poziţia con
ştiinţei patriotice, a responsabilităţii 
maxime faţă de rezolvarea proble
melor complexe pe care le ridică 
activitatea de sezon în agricultură.

GH. GRÂDINARU

@ 1

Scrisoarea C.C. ai P.C.R., a Consiliului de S ta t  
şi Consiliului de M iniştri ad re sa tă  tovarăşu lu i

cu prilejul împlinirii v irste i de 70 de ani
Mult iubite tovarăşe Maurer,
Ne este deosebit de plăcut ca, la 

împlinirea vîrstei de 70 de ani, să-ţi 
aducem un fierbinte salut tovără
şesc din partea Comitetului Central 
al Partidului Comunist Român, a 
Consiliului de Stait şi a Consiliului 
de Miniştri, să te felicităm din ţoală 
inima şi să-ţi adresăm cele mai bune 
urări de sănătate, viaţă lungă şi fe
ricire.

Dorim, cu acest prilej, să dăm 
expresie înaltei stime şi preţuiri deo
sebite pe care ţi le poartă partidul 
şi întregul popor pentru îndelungata 
şi rodnica activitate desfăşurată în 
mişcarea revoluţionară, pentru hotă
rârea şi pasiunea cu care te-ai de
votat slujirii nobilelor idealuri de li
bertate şi progres ale naţiunii noas
tre, cauzei înfloririi şi prosperităţii 
României. Patriot şi revoluţionar în
flăcărat, proiund ataşat celor mai 
vitale interese ale poporului român 
— al cărui fiu de nădejde eşli — 
ai participat activ, încă din anii grei 
ai ilegalităţii, Ia lupta proletariatu
lui din ţara noastră, a Partidului Co
munist, pentru înlăturarea regimului 
burghezo-moşieresc de exploatare şi 
asuprire, pentru făurirea unei lumi 
mai bune, mai drepte pe pămintul 
Patriei. Prin ardoarea şi abnegaţia cu 
care ţi-aî pus cunoştinţele şi pute
rea de muncă în slujba acestei mă
reţe lupte ai dai un înalt exemplu

de înţelegere a marilor comanda
ment© ale dezvoltării revoluţionare, 
progresiste a tării, demonstrînd prin 
întreaga-ţi activitate că drumul in
telectualităţii noastre nu poate fi 
altul decit acela pe care merg în 
strînsă alianţă clasa muncitoare, ţă
rănimea, maşele muncitoare din Ro
mânia — drumul arătat de Parti
dul Comunist Român în rindurile 
căruia ei intrat şi în care ai văzut 
întruchipat tot ceoa ce are mai îna
intat, mai demn şi mai valoros con
ştiinţa acestui popor.

In anii de după Eliberarea, tării ai 
militat cu entuziasm şi înflăcărare, 
alături de ceilalţi tovarăşi din con
ducerea partidului şi. stalului, pen
tru instaurarea, şi consolidarea pu
terii populare, pentru edificarea orîn- 
duirii noi, socialiste, în muncile de 
înaltă răspundere ce ţi s-au încre
dinţat, prin activitatea desfăşurată, 
îndeosebi după Congresul al IX-lea 
a! partidului, ai adus o contribuţie 
deosebit de preţioasă la elaborarea 
şi înfăptuirea in practică a politicii 
noastre interne şi externe, la solu
ţionarea cu succes a complexelor 
probleme ale dezvoltării economice, 
culturale şi sociale a tării, la afir
marea tot mai puternică a rolului 
conducător al pariidutui nostru co
munist în întreaga societate. în spi- 

. ritul profundului internaţionalism ce

caracterizează politica partidului si 
statului nostru, ai acţionat neobosit 
pentru dezvoltarea prieteniei şi co
laborării cu ţările socialiste şi cu 
celelalte state ale lumii, pentru în
tărirea solidarităţii cu partidele^ co
muniste şi muncitoreşti frăţeşti, cu 
tortele antii-mperiaUste de pretutin
deni, pentru promovarea nobilelor 
idealuri ale păcii şî înţelegerii între 
popoare.

Apreciem in mod deosebit pasiu
nea cu care munceşti în prezent 
pentru transpunerea în viaţă a 
vastului program stabilit de Con
gresul al X-lea şi dc Conferinţa Na
ţională a partidului în vederea edi
ficării societăţii sociatiste multila
teral dezvoltate, a accelerării pro
gresului material şi spiritual al în
tregii ţări. Iţi dorim în continuare 
multă putere de muncă şi multă 
sănătate spre a putea încununa cu 
noi şi noi succese activitatea rodni
că pe caro o desfăşor: în frunte® 
guvernului României socialiste si 
în conducerea partidului nostru, 
pentru progresul şl prosperitatea 
patriei, pentru bunăstarea şi feri
cirea întregului popor.

La sărbătoarea împlinirii a 7 de
cenii de viaţă, îţi transmitem, scum
pe tovarăşe Ion Gheorghe Maurer, 
un călduros şi din inimă „La mulţi 
an i!"

Consiliul de StatComitetul Central ^
al Partidului Comunist Român al Republicii Socialiste Romania

Consiliul de Miniştri 
al Republicii Socialiste România
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Ritm însufletitor în 
îndeplinirea sarcinilor de plan

Pe măstiră ce ne apropiem de 
sărbătorirea unui sfert de veac 
de la proclamarea republicii, 
eveniment de seamă în viaţa 
poporului nostru, oamenii mun
cii îşi intensifică eforturile, dau 
un plus de vitalitate amplei în
treceri socialiste, pentru înde
plinirea planului anual înainte 
de termen, pentru asigurarea 
unui ritm care să creeze avan
sul necesar realizării actualului 
cincinal în patru ani şi jumă
tate.

Pentru îndeplinirea angaja- 
snentelor asumate colectivele de 
muncă din industria judeţului 
nostru folosesc tot mai eficient 
fiecare zi de lucru, mobilizează 
noi rezerve de sporire a volu
mului producţiei, de ridicare a 
productivităţii muncii.

In cele ce urmează ne-am 
propus să înfăţişăm cititorilor 
realizările, după două decade 
din luna septembrie îa cîteva 
din întreprinderile judeţului 
nostru.

„ 8  MAI" MEDIAŞ
După 20 de zile din luna sep

tembrie colectivul fabricii medie- 
şene înscrie în graficele de pro
ducţie realizări ce reprezintă 80,8 
la sută din planul lunar al pro
ducţiei marfă. Acest impresionant

ritm de muncă In secţiile de pro
ducţie ale fabricii a asigurat o de
păşire a sarcinilor la zi cu peste 
22 000 perechi încălţăminte cu feţe 
din piele şi 46 800 perechi încălţă
minte din înlocuitori. Colectivele 
de muncă din secţiile de încălţă
minte au fost cele care au dat to
nul în întrecerea desfăşurată. De 
altfel, la sortimentele de încălţă
minte din înlocuitori planul anual 
a fost îndeplinit încă din august, 
existînd condiţii ca pînă la finele 
anului să se producă suplimentar 
peste 350 000 perechi.

„FLAMURA ROŞIE" SIBIU
Harnicul colectiv de muncă al 

acestei fabrici a încheiat planul pe 
9 luni încă din data dc 16 septem
brie a.c. Acest remarcabil succes, 
care va permite să se realizeze 
pînă la finele lunii peste 8 milioa
ne lei la producţia marfă, din an
gajamentul anual asumat de 12 
milioane lei, a constituit pentru 
toţi muncitorii, tehnicienii, ingi
nerii de aici un imbold în ampli
ficarea întrecerii socialiste desfă
şurate în întîmpinarea aniversării 
republicii. Ca urmare şi în decada 
a doua a lunii septembrie reali
zările sínt pe măsura ritmului atins 
— 35,2 la sută din planul lunar 
al producţiei marfă. In această pa

sionantă întrecere s-au detaşat sec
ţiile tuburi textile (condusă de loan 
Culda) şi tennorigide (şef secţie 
Remus Mihu), care în primele 20 
de zile au realizat din planul pro
ducţiei marfă al lunii septembrie 
80,2 la sută şi respectiv 74,7 Ia sută.

FABRICA „VICTORIA 
SIBIU

Datorită preocupărilor colectivu
lui de conducere pentru asigurarea 
unor condiţii optime de muncă, 
pentru sporirea mecanizării proce
selor de producţie, dar mai ales a 
hărniciei colectivelor de muncă din 
secţii productive s-a obţinut, în 
20 de zile din luna în curs o pro
ducţie marfă suplimentară de peste 
250 mii lei, echiv-alînd cu circa 23 
tone produse zaharoase. Ca atare, 
din planul de producţie marfă afe
rent lunii septembrie în cele două 
decade s-a realizat 67,8 la sută, în- 
tr-o ritmicitate perfectă, ţinînd 
cont de numărul de zile lucrătoare 
(33 la sută în decada I şi 34,8 la 
sută în decada a Il-a). O contribuţie, 
substanţială la realizările amintite 
a fost adusă de secţiile de turtă 
dulce şi napolitane, conduse de 
maiştrii Elena Yidrighin şi Vasile 
Banciu, secţii ce deţin „şefia“ în 
întrecerea socialistă organizată în
tre secţiile de producţie ale fa
bricii.

Alimentaţia publică şi diversificarea

Delimitări posibile într-un 
perimetru al iniţiativei

*  Deziderate vechi, vechi, vech i. * *
*  Ideile noi şi spiritul cumpănit
*  Ce preluam, cum preluăm?
*  Specific — nespecific, eficient — neeficient

Cîmpui plin de oam en i— 
înlăturarea rubricii 

„pagube"
iPiouS, Plouă abraş, de parcă s-au 

rupi zăgazurile cerului. A plouat 
şi ieri şi asta noapte, a plouat şi azi 
dimineaţă, plouă aproape permanent, 
în aceste condiţii, cum să lucrezi 
în cîmp, la recoltarea cartofilor sau 
% sfeclei de zahăr?

— Lucrăm şi-aşa, că doar pentru 
»oi lucrăm. Ce daca plouă? Oare 
Înainte vreme n-au mai recoltat oa
menii pe timp de ploaie?

Discuţia este purtată în cîmp, la 
„Figudoin* la C.A.P. Ocna Sibiului. 
Interlocutor? întreaga masă a coo
peratorilor aflaţi la recoltări.

Analizăm situaţia operativă a sta
diului acţiunilor agricole de sezon, 
lată, în dreptul C.A.P. Ocna Sibiului 
— nimic la rubrica realizări la re
coltarea cartofilor. Aparent, o si
tuaţia proastă. Spunem „aparent“, 
pentru c ă .. .

— Pentru că nu este aşa, afirmă 
specialistul unităţii, inginerul şef 
Gheorghe Tontea. Şi ieri am ieşit 
la cîmp. Cu o sapă. La cartofi. Am 
încercat să sap- M-arn făcut tot o 
apă. Deci imposibil să recoltăm a- 
cum cartofii, chiar manual. Apa 
bălteşte pe loc. Dar mă bucur că 
nu sínt încă pagube la producţii. 
Adică — tuberculii stau încă bine.

Dar dacă la cartofi nu putem in
tra ce ne-am zis: „Ce-ar fi să mer
gem la recoltat sfeclă? Oricum 
sfecla mai stă pe teren, se mai 
evîntă. Şi-aşa, am hotărît, împreună 
eu oamenii noştri: „Toată lumea ta 
recoltarea sfeclei de zahăr".

La început l-am suspectat pe pre
şedintele unităţii, Simson Balteş de 
«psă de sinceritate. 
k —< Mergem te cîmp, să vedem

O reţea de alimentaţie publică tre
buie văzută întotdeauna — fiind efi
cientă sau nu — exclusiv prin pris
ma satisfacerii cerinţelor populaţiei. 
Evident, nu excludem posibilitatea 
unor discuţii adiţionale în sensul că, 
la urma urmei, necesităţile pot ii 
satisfăcute într-un mod sau în altul. 
Ne referim, desigur, ia calitate nu 
la cantitate: ne mai referim la pla
nul de desfacere care poate fi rea
lizat într-un fel sau în altul, într-un 
Ioc ponderea poate s-o deţină des
facerea băuturilor, iar în altul pro
ducţia proprie. Iar această „producţie 
proprie" poate fi ani la rînd, cum se 
întâmplă în multe locuri, de tip . . .  
prefabricât (o dată pentru totdeauna 
$i cu . . .  obligarea cetăţeanului con
sumator să-şi „modeleze" el gustu! 
după ce i se oferă şi nu altfel).

Mă rog, în legătură cu această 
Sdee ne vom permite o altă discuţie.

( Să revenim însă la diversificare 
şi s i ne referim 1* deziderate, Ds

ani de zile conducerile oficiilor, în
treprinderilor şi trusturilor (depin
dea de forma organizatorică Ia un 
moment dat) din Sibiu sínt atenţio
nate asupra inexistentei unor tipuri 
de Iocaiurl care nu lipsesc din nici 
un oraş cu pretenţii (ba chiar fără 
deverul turistic pe care-I afişează 
Sibiul totdeauna cu justificată min- 
di ie). Să Ie enumerăm: un local ex
pres, un local lactovegetarian, un 
local profilat pe producţia specilică 
zonei oieritului.

„Că n-am avea cutare condiţii, ca 
n-am avea altele, că nu sínt fon
duri" — iată cîteva din justificările 
cu aer de „senlenţie” definitivă. Vor
be, vorbe, vorbe . . .

Să luăm un exemplu din apropie
re. Conducerea T.A.P.L. Mediaş a 
realizat în ultimii ani cîteva lucruri 
care trebuie considerate elocvente 
pentru spiritul de iniţiativă. îată-lei 
»Barul piticilor", „Hanul căprioarei",

„Eleşteu*, nemaivorbind de altele 
care au reprezentat, la data deschi
derii, nişte deziderate realizate: bu
fet lactovegetarian, ,La cetate" etc,

în toate aceste cazuri enumerate 
se poate vorbi de Iniţiativă, de fan
tezie, de bun gust, de cheltuieli re
duse, dată fiind contribuţia masivă a 
chiar salariaţilor trustului. N-am fă
cut o socoteală dar sîntem siguri că 
„Hanul căprioarei", „Eleşteu" şi „Ba
rul piticilor" la un loc n-au costat 
atît cît a costat aşa-numitul bar de 
noapte de Ia Bulevard şi Hanul din 
Dumbrava la un loc. Or, după opi
nia noastră, ca funcţionalitate, ca 
gust şi ambianţă nu încape compa
raţie între cele din Mediaş şi cele 
din Sibiu (chiar dacă localul din 
Dumbravă — veritabilă mixtură de 
stiluri — arată foarte b ine ... pe 
dinafară).

Sigur, se pot spune multe lucruri. 
Se pot găsi un milion de justificări.

(Continuare îa pag. e U-a) 
VICTOR DOMŞA

** * mr * *r r  ** ********* ********* ******* *** * * * * *■***/■**/**/

\\
*
S
*s
I
a
4s
Is
I

In  p a g in a  a  3 -a

Pentru optimizarea eforturilor productive,

Programul economic amplu şî com 
plex pe care trebuie sa-i materializăm 
în perspectiva actualului cincinal, a 
deceniilor următoare — aşa cum a pre
figurat Conferinţa Naţională a parti
dului — presupune abordarea realis
tă, ştiinţifică, de pe poziţiile unei înalte 
răspunderi sociale a tuturor obiecti
velor care condiţionează obţinerea 
acelor creşteri pe seama cărora scon
tăm sa lichidam rămînerile în urmă 
faţă de o serie de state dezvoltate. N u  
este cîtuşi de puţin întîmplator că de 
la Conferinţa Naţională încoace s-a 
subliniat în mod sistematic, cu tărie 
faptul că dorinţa noastră de progres,

de accelerare a dezovltării socîal-eco- 
nomice nu se fundamentează pe spo
rirea efortului fizic, ci pe creşterea 
mai puternică a eficienţei economice, 
pe folosirea mai bună a mijloacelor 
de producţie de care dispunem.

Opţiunea în sine exprimă spiritul 
viu, creator al politicii partidului nos
tru, căutările novatoare în consens cu 
exigenţele şi particularităţile etapei pe 
care omenirea întreagă o  traversează 
— etapa unei revoluţii ştiinţifice şi 
tehnice fără precedent, în perimetrul 
căreia valorificarea optimă a resurselor 
umane şi materiale proprii şi-a cîştigat 
însemnătatea decisivă.

1\
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I pentru accelerarea dezvoltării noastre economice
Să deschidem larg porţile 

ERGONOMIE!!
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DEZBATERI CU TINERETUL
Soi, In sala „Astra* a avut loc o 

masă rotundă cu tema „Locul şi ro
lul tineretului in mişcare culturală 
contemporană“, la care au participat 
Măria Fanache — preşedinta Comite
tului judeţean de cultură şi educaţie 
Socialistă Sibiu, Romulus Guga — 
redactor şef al revistei „Vatra“, Mir- 
cea Tomuş — redactor şef al revistei 
„Transilvania“, Stellán Vasilescu «- 
secretar general de redacţie la re
vista „Familia“, scriitori sibieni şi 
colectivele de redacţie ale revistelor 
şcolare din Sibiu.

După o scurtă introducere în pro
blematica temei şi stabilirea cadrului 
teor etic al dezbaterilor, discuţiile s-au 
desfăşurat pe două coordonate: mo
dul in care tinerii Îşi fac simţită pre
zenţa în publicaţiile de cultură; cum 
r ăspund acestea cerinţelor de cultură 
ale tineretului.

Sintetizînd discuţiile purtate la a- 
ceastă masă rotundă, se cer sublinia
te cîteva opinii care aduc în lumină 
contribuţia tineretului la promovarea 
culturii noastre noi, responsabilitatea 
socială de care trebuie să dea dova
dă creatorul, modalităţile de afirma
re a tinerilor în sfera creaţiei cul
turile. S-a desprins, astfel, faptul că 
publicaţiile noastre deschid larg por
ţile tuturor talentelor, există cele mai 
favorabile condiţii de afirmare, dar 
şi că goana unor tineri după succesul 
ieftin, îmbrăţişarea unor mode fără 
pătrunderea esenţei fenomenului cul
tural, ispita pentru forme cit mai ciu
date de dragul originalităţii dăunează 
profund lucrărilor lor. Creaţia, fără 
încărcătura unui mesaj umanist, care 
nu se adresează nimănui este, la ur
ma urmelor, un eşeo. In puternica 
lor dorinţă de afirmare tinerii tre
buie să aibă în vedere cerinţele rea
lităţilor noastre sociale în întreaga 
lor complexitate. Acele reviste care 
publică fără discernămînt, un număr 
cit mai mare de nume noi, crezind 
că aşa îşi îndeplinesc rostul, de fapt, 
aduc un deserviciu promovării crea
ţiei tinere.

In editarea unor publicaţii şcolare 
se impune o mai riguroasă selecţie, 
colectivele de redacţie ale acestora 
sint chemate să înlăture inflaţia de 
produse literare lipsite de originali
tate, fără valoare. Numai tnţelegind 
astfel lucrurile, prin prisma unei a- 
de\ ăi ate responsabilităţi revoluţiona
ra, creaţia tinerilor poate aduce un 
spor de calitate în cultură.

Au fost avansate cîteva interesant« 
opinii privitoare la organizarea cena
clurilor literare din şcoli, la realiza
rea unor vizite reciproce ale redac
ţiilor. îmbunătăţirea rubricilor desti
nate tineretului etc.

Discuţiile despre locul şi rolul ti
neretului in mişcarea culturală con
temporană s-an dovedit fructuoase, 
mai ales ca sugestii, pentru activita
tea de creaţie a tinerilor, pentru gă
sirea celor măi adecvate forme şi 
mijloace de afirmare reală, respon
sabilă a acestora.

Aspect de la deschiderea expozi
ţiei „Naviga“, de la Casa artelor 
din Sibiu, in prezenţa tovarăşului 
loan Prică, secretar al Comitetu

lui judeţean Sibiu al P.C.R.

Foto: FRED NUSS

r
„Tineretul şi literatura* s-a intitu

lat o altă dezbatere care s-a ţinut du- 
pă-amlază in aceeaşi sală, realizată 
cu contribuţia scriitorilor Constantin 
Chiriţă, secretar general al Uniunii 
Scriitorilor, Petre Ghelmez, directo
rul Editurii „Albatros“, Constantin Po- 
povici redactor principal Ia Editura 
politică, Ioana Postelnicu, Aurelia 
Sas, redactor la Editura „Ion Creangă“, 
Rolf Marmont, redactor la Editura 
„Kriiterion“. Dezbaterea a fost condusă 
de I. Socobeawu, secretar al Comi- 
tului judeţean Sibiu al U.T.C.

Cu această ocazie s-a purtat un 
dialog viu despre cărţile care se a- 
dresează în special tineretului, des
pre colecţiile actuali şi cele viitoare 
ale editurilor ai căror reprezentanţi 
au participat la masa rotundă.

După dezbateri s-a vizitat expoziţia 
„Cartea pentru tineret“, organizată de 
Centrul judeţean de librării în cola
borare cu Biblioteca „Astra“.

La fagul 
cu frunza
9 9

latăa

O dezbatere similară a avut loc, în 
aceeaşi zi, la Casa dé cultură a ora
şului Agnita, la care au participat 
pictori, poeţi, actori din Sibiu, mun
citori, cadre didactice şi elevi din 
Agnita.

S-au dezbătut, cu acest prilej, pro
bleme privind raportul tineret-artă, 
inovs ţie-tradiţie, teatru-public.

Masa rotundă cu temă „Tineretul 
şi arta“ a adus interesante opinii des
pre înţelegerea şi receptarea valori
lor artistice, stimularea şi promova
rea creaţiei tinerilor.

Alte interesante acţiuni cu tinerii 
au avut loc la Mediaş. Simpozionul 
„Personalitatea multilateral dezvolta
tă In societatea socialistă“, organizat 
în colaborare cu Institutul de filozo
fie Bucureşti şi revista „Tlnărul le
ninist“, şi consfătuirea cu tema „Mais
trul, figura centrală In organizarea e- 
ficientă a procesului de producţie“ 
s-au bucurat de mult succes.

După turul de forţă din ziua a 
patra, care a solicitat publicul si- 
bian de ia ora 11 dimineaţa pînă 
la 11 seara, festivalul teatrelor de 
păpuşi a continuat joi seara tn sa
la clubului „Independenţa“ cu 
spectacolul Teatrului de păpuşi 
din Galaţi. Ca şi spectacolul oră- 
dean cu piesa Anei Ionlţă (Poves
te din Cârpaţi), in care se valo
rifică bogat tezaurul basmului, 
textul jucat de gălăţeni, semnat; 
de Nela Stroescu, a surprins prin 
frumoasa adecvare a materialului " 
folcloric, prin topirea curată a a- 
cestui material intr-un limbaj poe
tic fluent. In scenografia lui Mir- 

I cea NicolaU, regizorul Ghiţescu 
[ Traian Ciurea a dezvoltat un spee- 
£ tacol greu, de o rigiditate manu- 
: mentală in mişcare, unde a patro- 
: nat O viziune statică, ce a legat 
5 atît jocul păpuşilor cit şi deplasă- 
; rile actorllor-povestitori. In con-
• trast eu această viziune generală,
» conţinutul narativ şi timbru] fra- 
5 zéi s-a desfăşurat Intr-o dinamică 
! mai Întotdeauna solicitată maxi- 
: mal. Aceasta, ataşată de absenţa

unor spaţii de reverie, de linişte 
şi reculegere, a dat spectacolului 

S o anumită greutate apăsătoare şi •
■ întrUcîtva obositoare. Dincolo de J
• aceasta însă, a fost un spectacol î
■ puternic, cu o ilustraţie muzicală 5
• bine aleasă, in care s-au remarcat S
• actori da Vasiliu Rodica, Anghel :
• Enache, Doicu Alexandrina, Dan ; 
Ş Mioara, Ganea Dan, Ghiţescu Fe- •  
s licia, Păun Mihai, ca să amintim •

■
\

s numai cîţiva dintr-o distribuţie la 
j fel de bogată.

TRAIAN SUCIU î

C aracteru l papular al tea tru lu i de păpuşi
I nou nuni nd Intr-un anume fel festivalul teatrelor 

de păpuşi care se desfăşoară in aceste zile la Sibiu, 
in cadrul „Cibinlum“-Ului, ieri dimineaţă, în sala de 
conferinţe a Casei albastre a Muzeului Br-ukenthaJ 
s-a organizat o instructivă dezbatere în problema
tica largă a caracterului popular al teatrului de pă
puşi, Au fost de faţă directori al teatrelor de pă
puşi din ţară, regizori, scenografi şi actori din tea
trele de păpuşi, reprezentanţi ai Consiliului Culturii 
şi Educaţiei Socialiste, reprezentanţi ai. presei cen
trale şi locale, numeroşi intelectuali sibieni amatori 
ai artei păpuşereştl.

Lucrările au fost conduse de prof. univ. Virgil 
Brădăţeanu, d« la Institutul de teatru din Bucureşti.

Discuţiile, precedate de două referate susţinute 
de Eugen Onu, cercetător la Centrul Sibiu al Aca
demiei şi de Ion Hindore-anu, regizor la Teatrul de 
păpuşi di« Sibiu, au dezbătut in plan teoretic as

pectele caracterului populai al teatrului de păpuşi, 
reiieflnd funcţia sa majoră, de educaţie socialistă 
a maselor. Opinenţii au insistat, asupra unei mai 
sttinse integrări a teatrului de păpuşi în viaţa con
temporană, subliniind locul şi rolul său în formarea 
noilor generaţii. Totodată, caracterizată printr-un 
profund caracter de lucru, dezbaterea a constituit 
un prilej de analiză a desfăşurării primului festival 
sibian al păpuşarilor, in unghi organizatoric, dat fi
ind că există dorinţa reluării acestui gen de mani
festare din trei în trei ani, dar şi din punctul de 
vedere al ţinutei artistice la care s-au jucat spec
tacolele.

Concluziile consfătuirii au fost punctate de prof. 
Maria Fanache, preşedinta Comitetului judeţean Si
biu pentru cultură şl educaţie socialistă.

ION 1TU

Concert t*  exemplificări pentru tineret, condus de prof. Vincenţiu Ftnttnă. Interpretează formaţia de vlode t. îxceolui 
„Gheorahe Lazăr" din Sibiu tfuto; liUKaX BUCHFELNEB

Concert
de ja n

Joi seafa, la Casa de cul
tură a tineretului, In faţa unei 
săli pline, a cimtat sextetul 
Clubului da jazz din Sibiu. A- 
ceastă manifestare, însă, ti-a 
fost un simplu concert. Celor 
prezenţi li s-a făcut, de către 
prof. N. Ionescu, o interesantă 
expunere despre izvoarele şi 
evoluţia acestui gen de muzi
că. Ilustraţia sonoră a expu
nerii, realizată de orchestra 
condusă de Erik Manyâk, s-a 
bucurat dé aprecierea publicu
lui, aplaudată fiind in repetate 
rînduri. Partea a doua a pro
gramului a cuprins piese de 
jazz inspirate din folclorul ro
mânesc, In prelucrarea dirijo
rului orchestrei.

Cu acest prilej s-a deschis 
şl cea de-a IlI-a stagiune a 
clubului de jazz.

Programul
de azi

•  1 *

Ora 10. Excursie la muzeele să 
teşti din Mărginimea Sibiului: Răşi
nari, Gura Riului, Galeş-Sălişte, Po
iana Sibiului. (Plecarea din faţa Ho
telului Bulevard). Ora 16, Dumbrava 
Sibiului, scena de pe lac. Spectacol 
folcloric, susţinut de formaţiile ar
tistice de tineret din Răşinari, Cris
tian, Şura Mare, Slimnic, Cisnădie, 
Sadu şi de formaţia de dansuri a 
U.P.A. Sibiu. Ora 16, Subarinl: Pui 
de om, de Victor Eftlmiu. Spectacol 
în aer liber prezentat de secţia ger
mană a Teatrului de păpuşi Sibiu, 
Ora 19, sala sporturilor: Concurs de 
dans modern. Ora 19, Piaţa 6 Mar, 
tie: „Dulce ca sarea“, de Alecu Po- 
povici şi Vlnielu Goii ţa. Spectacol 
in aer liber, prezentat de Teatrul de 
păpuşi din Constanţa, Ora 20, sala 
teatrului: premiera „Don Juan“, de 
Moliere. Interpretează actorii secţiei 
române a Teatrului din Sibiu.

Mediaş
Ora 12, Muzeal judeţean: Deschi

derea expoziţiei de piese de port 
popular din judeţul Sibiu şi zona 
Tirnaveior. Ora 18, clubul staţiunii
Bazna: „Tineretul cintă patria“.

e s

Agnita
Ora î8, Casa de cultură: „Tinere 

tul cintă patria“.

tribuţle la |

•iMiiHHnMri Avrig
Ora 17. căminul cultnral: Specta

col folcloric.

f lo r i pentru
Uzina „Independenţa*. Atelierul 

lanţ cu role, atelier fruntaş pe u- 
zină. Aici procesul de producţie e 
organizat in trei schimburi, între
gul utilaj are o mare încărcătură 
ştiinţifică, producţia se realizează 
ritmic, calitatea lanţului cu rolee 
ireproşabilă. De 10 ani la adresa 
lui nu s-a primit nici un fel de 
reclamaţie. . .

Răsfoim documentele organizaţiei 
de bază; materiale ce au fost pu
se în dezbaterile adunărilor gene
rale, procese verbale, hotărîri. In 
cele mai multe apare frecvent un 
nume: Carol Henter.

Comunistul Carol Henter e un 
om trecut de 45 de ani. Are părul 
cărunt, faţa roşie, poartă ochelari. 
Despre oameni are o concepţie pe 
care o exprimă astfel: „Omul con
stituie o valoare inestimabilă. El 
e cel care mînuieşte maşinile şi 
utilajele, el le întreţine, el gospo
dăreşte sculele, materia primă. 
Pierderea unui om, lezarea lui 
morală, scoaterea lui din circuitul 
normal al activităţii productive, 
reprezintă o mare pierdere pentru 
societate“.

Are şi o formulă proprie de ex
primare: „E mult pină pui omul 
pe jgheab. Pe urmă curge singur“.

Prin „a pune omul pe jgheab* 
înţelege totalitatea mijloacelor fo
losite pentru a ajuta pe cineva să 
se integreze in procesul de pro
ducţie, în viaţa colectivului. „E 
un proces lung şi greu — face 
precizarea. Şi o maşină îţi dă bă
taie de cap pînă o pui la punct, 
darămite un om“.

Atelierul asimilează in perma
nenţă noi contingente de muncitori. 
Cei mai mulţi sínt tineri. Ei au 
concepţii Încă nestabilizate, atitu
dine faţă de muncă, de disciplină 
încă necristalizată. Unii sínt ti
mizi alţii impulsivi. Nu rare sínt 
cazurile cînd se angajează aici 
pentru că nu şi-au găsit locul în 
alte colective: „Să avem grijă de 
ei — obişnuieşte Carol Henter să 
spună. Cum îi formăm aşâ ii a- 
vem".

Carol Henter e uneori criticat 
pentru faptul că nu merge decit 
în rare cazuri la sancţiuni. In a- 
semenea situaţii are obiceiul să 
răspundă: „Să mai avem răbdare. 
Dacă noi nu putem face om din 
ei atunci cine să facă? îl dăm 
afară. Se duce în alt colectiv şi 
ia lucrurile de la capăt. Haideţi să 
mai încercăm“.

împreună cu Carol Henter au 
crescut generaţii de muncitori.

Astăzi unii. dintre ei sínt ingineri, 
alţii tehnicieni. „îmi amintesc cu 
emoţie de anii lucraţi împreună cu 
tov Carol Henter — declara un 
maistru în momentul de faţă şef 
de atelier intr-o altă întreprindere. 
Fe atunci eram tînăr, impulsiv. 
Mă enervam din te miri ce, mer
geam la dînsul, şi băteam cu pum
nul în masă. El mă privea calm 
şi zîmbea. Dintr-odată mă domo
leam şi discutam lucrurile normal”.

Pentru contribuţia adusă la spo
rit ea producţiei şi productivităţii 
muncii, Ia creşterea şi formarea 
oamenilor, Carol Henter, şeful ate
lierului lanţ cu role, a fost distins 
cu ordine şi medalii. Cu ani in 
urmă in saia clubului „Independen
ţa* a primit şi medalia jubiliară 
„Cinci ani consecutiv fruntaş in 
întrecerea socialistă“ . . .

Nu de mult Carol Henter a „ser- 
. bat“ un sfert de veao de cînd lu

crează in uzina „Independenţa* şi 
un deceniu de cînd conduce atelie
rul „lanţ cu role“. Evenimentul 
trecea neobservat dacă un munci
tor mai vîrstnic nu şi-ar fi amin
tit. Atunci şi-a pocnit palmele şl 
a exclamat:

— Băieţi! Flori pentru Caro] 
Henter.

1. FLESCHIN
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Un reuşit 
joc de verificare Pe teme

Formaţia de divizie secundă, 
C.S.M. Sibiu, a susţinut joi la Pi
teşti, pe stadionul din Trivale, un 
joc de verificare In compania echi
pei campioane F.C. Argeş. Partida 
a plăcut celor peste 4 000 spectatori 
prezenţi. Ambele formaţii au furni
zat un joc de calitate, cu numeroase 
faze spectaculoase la ambele porti. 
Pînă La urmă victoria a revenit for
maţiei sibiene cu scorul de 2—1, 
după ce la pauză gazdele conduceau 
cu 1—0 prin punctul Înscris de Vlad 
(min, 30). în repriza Secundă sibieni!

s-au dovedit mai incisivi, au creat
numeroase faze la poarta F.C, Ar
geşului, reuşind să concretizeze de 
două ori prin Soos (min, 53) şi Ser- 
fözö (min. 67). Cei doi antrenori si
bieni au fost mulţumiţi de evoluţia 
formaţiei, nu atît prin faptul că s-a 
ctştigat această partidă in fief-ul for
maţiei campioane republicane, ci 
prin buna comportare pe care au a- 
vut-o elevii lor. Pentru ambele e- 
chipe, partida a constituit un reuşit 
test în vederea jocurilor de campio
nat de duminică.

I
medicale I

Stadion

j Uniunea Societăţilor de |  
! Ştiinţe Medicale, filiala Si- j 
I biu, secţia de chirurgie, or- J 
J ganizează astăzi, în sala |  
I U.S.S.M., Piaţa Republicii ! 
I nr. 2, o consfătuire de chi- | 
' rurgie cu tema: Chirurgia ul- j 
I cerului gastro-duodenal (re- J 

zultate tardive). La consfă- j
I tűire, alături de medici din

FOTBAL — Sibiu: teren Voinţa, 
ora 16, Metalul I.O.S. — Unirea 
Ocna Sibiului şi teren C.F.R., ora 
16, C.F.R. Sibiu — Sparta Mediaş; 
Mediaş: teren Record, ora 16, Re

cord Mediaş — Metalurgica Sibiu; 
Copşa Mică: stadion 1 Mai, ora 15, 
Carbosin C. Mică — Textila Mediaş 
(toate in cadrul campionatului jude
ţean de seniori).

* judeţul Sibiu vor participa o j 
} seamă de personalităţi me- j
» dicale din Bucureşti, Cluj şi ■ 
I Ploieşti. J

I# .... . aamm » „m  . mmm a mm a mm a mmm a

(Urmare din paq. I)
Oricare ar fi acelea adevărul rămî- 
ne unul singur: iniţiativa presupune 
îndrăzneală şl în nici un caz nu se 
împacă cu poziţia de tipul „aştept 
să văd ce spune cutare for".

S-a spus că Piaţa 6 Martie poate 
fi un excelent vad pentru ca Sibiul 
să ofere vizitatorilor ceea ce nu poate 
oferi nici o localitate din ţară. Aceas
ta, acum vreo 2 ani. Ce a ieşit? Să 
fim mulţumiţi cu cit vedem?

Pentru viitorul apropiat, T.A.P.L. 
Mediaş are în vedere materializarea 
cîtorva idei. Iată, în acest sens, ce 
ne-a spus directorul Petre Porumbă- 
ceanu: „La începutul anului viitor 
vom amenaja, lingă complexul co
mercial „Vitrometan*, un restaurant 
cu linie de autoservire, pa care-1 
vrem un local model. In cel mult o 
lună vom avea gata proiectul pentru 
organizarea, în sala fostului cinema
tograf „Unirea", a unei cantlne-res- 
taurant care va fi organizată ţinînd 
seama de foarte largile posibilităţi 
pe care le oferă cadrul legii canti- 
nelor-restaurant: secţie patiserie,
„Gospodina", posibilităţi de satisfa
cere a oricăror cerinţe in condiţii 
acceptabile*.

lată doar două proiecte, valoroase 
chiar la o primă vedere.

Dar, să vedem şi preocupările tn

acelaşi sens ale T.A.P.L. Sibiu. Un 
răspuns, al directorului adjunct, I. 
Lupu: „Proiecte? Reprofilarea bufetu
lui „Lotru* intr-o unitate pentru fe
mei. Cu intimitatea pe care o pre
supune. (Apropo, la Cluj ideea e de 
mult materializată. Nu se poate şti 
exact dacă în Sibiu se va merge ai
doma, dar să presupunem că s-a stu
diat problema în detaliu, n.n.). Al
tele: bufetul „Negoiul" va deveni 
lactobar, se va amenaja Casa Her
mes. Este în curs de amenajare, „Du
nărea” pentru profil lactovegetarian. 
Un local expres? Da, ne gîndim, a- 
vem in intenţie să transformăm can
tina Consiliului popular municipal. 
Deocamdată mx avem aprobare..  .* 

Nu se poate spune că ideile nu-s 
valoroase. Dar, să vedem pe clnd şi 
cum . . .

Dar, fiind vorba de preferinţele 
consumatorilor să zăbovim puţin asu
pra — sintern doar in plin sezon — 
mustăriilor. Ca în alţi ani, grădina 
Tîrnava. este mustărie Sncă de sîm* 
bătă, Ia fel „Transilvania" în Mediaş 
şi „Visa" în Copşa Mică.

Nici in Sibiu nu stăm rău, in vreo 
7—8 locuri puţind fi degustat dulcele 
must ai strugurilor şi puţind fi cer
ta tă . . .  vîrsta animalului metamor
fozat in pastramă. Iată şi un spor 
calitativ veritabil: mustul oferit

T.A.P.L. Sibiu de către Vinalcool este 
de bună calitate (nu ca în anul tre
cut), idee pe care o susţin pregnant 
vinzările. („Anul trecut nu s-a vin- 
dut in tot sezonul cit s-a vindut anul 
acesta intr-o săptămînă" — susţine 
acelaşi tovarăş director). Buun ! Dar, 
să ne referim şi la o deosebire de 
concepţie: la Mediaş, mustul se face 
pe loc, la „vederea consumatorului*, 
batalul se frige aşijderi, nu altfel se 
prepară crapul „la frigare".

La Sibiu se lucrează tncă pe bază 
de . . .  repartiţii, după stilul cunoscut. 
La Mediaş pastrama şi altele sint 
exclusiv producţie proprie, la Sibiu 
doar parţial şi doar pentru c ă .. .  
„ştiţi, industria cărnii nu ne-a putut . 
asigura permanent...". Vedeţi dum
neavoastră, toate acestea mi se par 
a fi ceva mai mult decit deosebiri de 
condiţii. Deosebiri de optică. Sau, 
mai precis, privesc modul diferit In 
« are îşi face loc şi este îmbrăţişată 
iniţiativa ca element primordial al 
alimentaţiei publice.

In tot ce am scris pînă aci, n-am 
făcut altceva decit să aducem in 
prim plan argumente pentru o discu
ţie largă şi, dacă este posibil, care 
să nu rămînă cantonată in zodia 
„principiului" şi a „platonismului*.

Pentru că nimic in afara acţiunii 
nu poate contura reuşita.

* 8 8 9 9 8 3 9 9 9 9 9 9 3 9 8 9 9 9 9 9 9 9 3 9 9 9 9 9 9 9 8 8 8 9 9 9 3 9 9 9 8 9 8 9 9 9 8 9 9 3 8 9 3 3
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TELEVIZIUNE

TIMPUL CISNADIE: POPULAR: . Vtnătorul BAZNA-BAI: Un loc pentru indră- 
de căprioare (orele 11,00; 16,00: gostiţi (orele 17,00 şi 19,00).
1 o nn. o n  n n \18,00; 20,00).

Centrul meteorologie Sibiu comuni
că: vreme uşor instabilă cu cerul 
temporar acoperit, mai ales In cursul 
dupâ-amiezii, cînd local se vor sem
nala averse slabe de ploaie. Vîntul 
va sufla slab pînă la potrivit din sec
torul nord-vestlc. Temperaturile mi
nime vor fi cuprinse între 8 şi 11 
grade iar maximele intre 18 şi 22 
grade. *

, APOLDU DE SUS: 23 AUGUST;
OCNA SIBIULUI: Parada circului Atenţie, broasca ţestoasă! (orele 18,00

şi 20,00).(orele 16,00 şi 18,00).
DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE, AGNITA: 8 MAI: Aventuri in

Tabla viselor (orele 18,00 şi 20,00) Ontario (orele 10,00; 10,00 şi 18,00).

CINEMA

•■ţţ? • )>&*&** ■

SIBIU: PACEA: Sitnta Tereza şi 
diavolii (orele 9.00, 11,30, 14,00,
16.30; 19.00, 21,00), ARTA; Trafic
(orele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30;
18,30; 20,30); TINERETULUI: Astă
seară dansăm in familie (orele 10,00; 
12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20 30);
7 NOIEMBRIE: Farmecul ţinuturilor 
sălbatice (orele 10,00; 14,00, 16,00; 
18.00, 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Casa de 
sub arbori (orele 9,00; 11,15; 14,00; 
16.30, 19,00; 21,15), TINERETULUI*
19 fete si un marinai (orele 10,00; 
16,30; 18,30; 20,30), Şcend .din ßlamt Un log pentru îndrăgostiţii

9,00 Deschiderea emisiunii de di
mineaţă, Telex. 9,05 Biblioteca pen
tru to(i — G. lbrăiieanu. 9,50 De 
vorbă cu gospodinele. 10,05 Tele- 
enciclopedia (reluare), 10,45 Jurnal 
de protecţia muncii. 11,15 Vino pe 
aleea varietăţilor — emisiune da di
vertisment. 12,00 în dezbatere publi
că — Proiectul legii cu privire la 
dezvoltarea economico-spcială plani
ficată a României, 12,15 Telejurnal. 
16,15 Deschiderea emisiunii de d lipii- 
amiază. Emisiune In limbă germană.
18.00 Campionatul balcanic de bas
chet feminin: România — Bulgaria. 
Transmisiune directă din Iaşi. 19,15 
Publicitate, 19,20 1 001 de seri, 19,30 
Telejurnal, în cinstea aniversării re
publicii — cronica marii întreceri.
20.00 Avanpremieră. 20,05 Tele-on- 
ciclopedia. 20,50 1 ihn serial: ,.Ma
nnix". Episodul , La şi cum uil 
s-aj li intîmplat*. 21,40 „Opriţi tim
pul“ — emisiune de divertisment. 
22,35 Telejurnal. 22,50 Săptămţna 
sportivă, 23,00 Romanţe şi elate ce 
de petrecere,

i

'  >



Anul V, nr. Î425 Tribuna Sibiului Pagina 3

Pentru optimizarea eforturilor productive, pentru accelerarea dezvoltării noastre economice

S ă  d e s c h i d e m  l a r g  p o r ţ i l e  E R G O N O M I E I !
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Dezvoltarea Impetuoasă a ba
rei tehnico-materiale In ţara noas
tră, ca urmare a înfăptuirii po
liticii de industrializare socialistă 
elaborate de conducerea partidu
lui nostru, face ca in toate do
meniile de activitate procesele de 
muncă să fie caracterizate prin- 
tr-un înalt grad de tehnicitate, 
de mecanizare, de automatizare 
ţi de chimizare. Promovarea con
secventă a progresului tehnic ge
nerează însă solicitări noi ţi exi
genţe sporite din partea omului, 
produce modificări substanţiale în 
procesul muncii. în acest context, 
organizarea participării ţl integră
rii omului în muncă, în general 
necesitatea valorificării superioare 
a potenţialului uman, capătă o im
portanţă tot mai mare. Limitele 
capacităţii omului sínt puse tn 
corelaţie cu munca de către er
gonomie — ca ansamblu integrat 
al ştiinţelor exacte — care per
mite obţinerea cunoştinţelor nece
sare adaptării raţionale a omului 
la muncă ţi a muncii la om. Evi
dent, nu dispunem aici de spaţiul 
necesar ţi nici nu ne-am propus 
să trecem în revistă numeroasele 
definiţii ale ergonomiei aflate în 
circulaţie. Nu intenţionăm nici să 
ne irosim în polemici cu cel care 
definesc ergonomia ca ştiinţă de 
confluentă sau subordonată unei 
alte ştiinţe şi nu ca un ansamblu 
multidisciplinar. aşa cum o dove
deşte viaţa. Esenţial — şi în egală 
măsură primordial — ni se pare 
faptul că ergonomia a izbutit să 
se afirme ca o ştiinţă nouă. cu 
mari posibilităţi aplicative, care 
poate duce la sporirea productivi
tăţii muncii prin reducerea efor
turilor, prin ridicarea continuă a 
calificării cadrelor, prin îmbună
tăţirea organizării producţiei ţl a 
muncii, precum şi prin rezolvarea 
ştiinţifică a relaţei dintre om. mij
loace de muncă şi mediu fizic şi 
social. în context, nu putem ocoli 
faptul că la noi s-a manifestat 
vreme îndelungată o tendinţă 
inexplicabilă de sofisticare a aces
tei discipline, de închistare in 
anumite canoane teoretice care au 
frustat tînăra disciplină de o afir
mare multilaterală, de un contact 
viu ţi folositor cu practica so
cială. S-a mai spus — şi nu facem 
decît să întărim acest lucru — că 
ergonomia nu este şi nici nu tre
buie înţeleasă ca o disciplină de 
laborator, ci ca o ştiinţă care se 
poate valorifica doar la locul de 
muncă, la fiecare Ioc de muncă.

Cele spuse mai sus sínt întru- 
ţotul valabile şi pentru judeţul 
nostru. De cîţiva ani dispunem de 
un cerc de ergonomie (printre 
primele din tară), dar care nu a 
reuşit încă să se facă cunoscut 
şi frecventat de cadrele tehnice,

r

avem şi cîţiva specialişti inimoşi, 
dar nici ei nu au reuşit să spargă 
gheaţa reticenţei, a indiferenţei, 
şi toate acestea intr-un judeţ pu
ternic industrializat, care ar tre
bui să-şi facă un titlu de mîndrie 
din promovarea largă a oricărei 
iniţiative şi modalităţi menite să-i 
accelereze dezvoltarea.

Iată pentru ce, in contextul sar
cinilor economice de mare anver
gură şi complexitate impuse de 
actualul plan cincinal, dorim să 
facem din pagina de faţă o ple
doarie viguroasă pentru practica
rea şi înţelegerea ergonomiei ca 
un mijloc de valorificare cu ma
ximum de eficacitate a potenţia
lului uman, activ, creator, o in
vitaţie la acţiune. Ia iniţiativă.

Anticipînd puţin concluziile dis
cuţiilor ce s-au purtat de curînd 
in cadrul unei Întruniri a cercului 
de ergonomie, organizată din ini
ţiativa Cabinetului judeţean pen
tru organizarea ştiinţifică a pro
ducţiei şi a muncii şi a ziarului 
nostru, discuţii pe care Ie pre
zentăm detaliat în cele ce ur
mează, vom remarca unanimitatea 
de vederi exprimată în cîteva 
probleme .cheie*:

— s-a manifestat dorinţa de a 
se demara neînttrziat acţiuni er- 
gonomice viguroase la nivelul în
treprinderilor, urmind să se depă
şească intr-o primă îază dificul
tăţile de ordin material şi orga
nizatoric;

— s-a exprimat dorinţa înfiin
ţării şi dotării corespnnzătoare a 
unui cabinet judeţean de ergono
mie, avîndu-se în vedere posibili
tăţile momentan reduse ale între
prinderilor de a-şi crea echipe 
complexe, specializate de ergono- 
mişti;

— s-a subliniat necesitatea In
struirii oamenilor, pe toate trep
tele ierarhice şi încă de la for
marea lor profesională de bază. 
pentru asimilarea ergonomiei ca 
o parte componentă a cunoştinţe
lor profesionale fundamentale.

Nu vom încheia aceste succin
te consideraţii pe marginea dez
baterilor iniţiate în cercul de er
gonomie înainte de a menţiona 
că difuzarea largă a ergonomiei, 
în scopul afirmării ei ca o ştiinţa 
de instruire profesională pentru 
fiecare om al muncii, impune sin
cronizarea pe plan judeţean a 
eforturilor comune ale unor orga
nisme care pot şi trebuie să-şi 
aducă aportul pe linia generali
zării ergonomiei la scara întregii 
activităţi productive: organizaţiile 
sindicale, Direcţia muncii, Direc
ţia sanitară, Cabinetul judeţean 
pentru organizarea ştiinţifică a 
producţiei. De la acestea aştep
tăm cu interes un răspuns. Un 
răspuns care nu poate fi altcum 
decît prin fapte.
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Cabinetul de ergonomie -  un nucleu ce s-ar pu tea  
in teg ra  organic preocupărilor organizatorice „ la  zi“

De la generalităţi, la o acti
vitate concretă, axată 

ne cerinţele producţiei
Toţi specialiştii sini unanimi în a 

recunoaşte că aplicarea principiilor 
şi metodelor ergonomice duce la 
sporirea productivităţii muncii, cre- 
tnd în acelaşi timp un climat de 
securitate şi confort tn activitatea 
productivă. în virtutea acestui ade
văr se poate aprecia că şi în ţara 
noastră ergonomia a început să se 
dezvolte într-un ritm ceva mai acce
lerat, Nuclee de specialişti pentru 
cercetări ergonomice, chiar dacă ele 
nu s-au dedicat explicit ergonomiei, 
medicinei muncii, psihologiei ş.a.m.d., 
au existat şi înainte, dar abia în anii 
din urmă ergonomia a intrat pe un 
făgaş mai activ. Se Ştie că la Bucu
reşti. în septembrie ’71 a avut loc 
Conferinţa Naţională de ergonomie. 
Nici organizatorii conferinţei nu au 
scontat pe un asemenea succes, cum 
a fost cei repurtat de acea manifes
tare naţională, Peste 500 de delegaţi 
din toată {ara şl aproape 200 de lu
crări, din oare numai o parte au pu
tut fi prezentate — iată „argumen
tele“ succesului conferinţei de anul 
trecut, ale interesului amplu suscitat 
de ea. In final, Conferinţa a eviden
ţiat necesitatea materializării neln- 
tîrziate a unor măsuri menite să fa
ciliteze obţinerea unor progrese sim
ţitoare în domeniul abordat: funda
mentarea de metodologii generale 
unitare de cercetare şi aplicare a 
principiilor şi regulilor ergonomice 
şi de metodologii specifice pe ra
muri sau pe activităţi de muncă; c-

laborarea unor programe — cadru 
pentru pregătirea şi perfecţionarea 
specialiştilor în ergonomie; organi
zarea unor cabinete, laboratoare sau 
centre de ergonomie judeţene; pre
gătirea de simpozioane judeţene sau 
interjúdé tene, în perioadele dintre 
manifestările organizate pe plan na
ţional. Consecutiv acestei conferinţe 
s-au desfăşurat o serie întreagă de 
simpozioane, Intre care cel mai im
portant a avut loc la Timişoara in 
luna iulie a acestui an in prezenta 
unui mare număr de specialişti din 
industria uşoară şi a unor cercetă
tori din institute de învăţămînt su
perior.

Care slnt concluziile pe oare le-am 
desprins ca participant la aceste 
manifestări?

S-a subliniat de fiecare dată că 
ergonomia este o ştiinţă complexă a 
muncii, cu caracter multidisciplinar. 
lnţelegindu-se prin aceasta faptul că 
mai multe specialităţi concură la re
zolvarea problemelor ergonomice. 
Tocmai datorită complexităţii ei, in
terconexiunilor diverse care o în
treţes, există părerea, reală de altfel, 
că ergonomia nu este suficient de 
riguros fundamentală teoretic şi nu 
are nici o bază metodologică bine 
structurată. Este, mi se pare şi o 
explicaţie a faptului că am rămas 
în urmă şi în ceea ce priveşte pro
blemele aplicative. Situaţia rămîne 
valabilă şi pentru Sibiu. Cercul de

ergonomie care funcţionează la noi 
s-a conturat Încă din 1968. La acea 
dată nu mai funcţiona în ţară nici 
un alt cerc de acest fel, în tot răs
timpul care ne desparte de acea da
tă s-a acţionat ou o destul de slabă 
energie. Teoretic, cercul a dezbătut 
in dese rînduri o sumedenie de pro
bleme interesante, dar lacuna lui e- 
senţială constă în faptul că nu a 
reuşit să trezească interesul specia
liştilor din industria sibiană, să-i mo
bilizeze în jurul ideilor dezbătute. 
La ora actuală, cind problema se 
pune ou mai multă acuitate — în 
taTă fiinţează deja cabinete şi labo
ratoare de ergonomie —, este cazul 
să ne întrebăm ou toată răspunderea: 
rămînem la nivel de cerc şi discu
tăm la nesfîrşit probleme de fond, 
ori trecem şi în Sibiu la o formulă 
organizatorică capabilă să garanteze 
aplicarea practică a principiilor er
gonomice? Eu consider că sínt crea
te condiţiile materiale şi organiza
torice pentru a ne ocupa cu toată 
seriozitatea de o problemă de ma
ximă Însemnătate pentru optimizarea 
eforturilor productive ce se inves
tesc în fiecare unitate industrială a 
judeţului. Trebuie să ţinem seama şi 
de faptul că în alte centre in
dustriale ale ţării — care nu s-au 
bucurat de premisele favorabile în 
care demaraserăm noi şi nu se pot 
lăuda cu preocupări anterioare în 
acest domeniu — s-a trecut cu un 
plus de fermitate la realizări prac
tice. Odată înfiinţat un puternic cen
tru de ergonomie la nivelul jude
ţului nostru, preocupările sale ar tre
bui să acopere aria unor obiective 
de primă însemnătate. în primul 
jind, trebuie abordată cu toată com
petenţa problematica foarte diversă 
decurgind din studiul muncii; in al 
doilea rînd, vor trebui rezolvate 
problemele de ergonomie aplicată, 
de îmbunătăţire a condiţiilor de 
muncă şl a tehnologiilor de produc
ţie; în al treilea rlnd, va trebui să 
se acţioneze susţinut, la nivelul ce
lor mai bune „experimente“ din ţara 
noastră, pe linia asimilării psiholo
giei muncii ca un factor decisiv' de 
eiicientizare a eforturilor productive; 
în fine, consider că s-ar putea dez
volta diverse probleme de securi
tate şi protecţia muncii, domenii în 
care dispunem, de asemenea, de ele
mente concrete foarte avansate.

Aş dori să arăt că îndemnul mo
bilizator sub semnul căruia îşi des
făşoară eforturile şi oamenii muncii 
din Judeţul nostru — cincinalul în 
patru ani şi jumătate! — presupune 
in primul rlnd contribuţia organiza
torilor producţiei, în aşa fel incit 
căii« Intensive de creştere să fie va
lorificate la maximum şi că, din a- 
eest unghi, ergonomia ar putea des
chide posibilităţi practic nelimitat«. 
6tă în puterea şl capacitatea noastră 
să le integrăm ritmurilor înalte de 
dezvoltare pe care ni le-am impus. 

Dr. ROMULUS MARTIN,
conducătorul Cercului de er

gonomie din Sibiu j

In condiţiile în care avem de a- 
bcirdat sarcini economice foarte im
portante, problema creşterii produc
tivităţii muncii se ridică cu o acui
tate crescîndă in fiecare întreprin
dere, la orice loc de muncă. Nu es
te deci întîmplător că şi tema pe 
care o dezbatem acum este strîns 
legată de acest deziderat-

Avem datoria patriotică, aş zice, 
să investim toată competenţa spe
cialiştilor noştri la temelia acestui 
obiectiv hotărîtor pentru ritmul dez
voltării noastre viitoare. în general, 
se admite că sub raportul producti
vităţii ne situăm la un nivel infe
rior unor state dezvoltate; aceasta 
în ciuda faptului că dotarea tehni
că nu este cu mult mai prejos de
cît cea din respectivele ţări, că în- 
demînarea Şi hărnicia oamenilor nu 
e mal mică ci, dimpotrivă. Explica
ţia fenomenului rezidă în inconsis
tenta preocupare pe care o mani
festăm pentru problemele de studiul 
muncii, de asigurare a condiţiilor op
time de muncă, adică chiar de a- 
cele probleme care fac obiectul er
gonomiei, medicinii muncii şi psiho
logiei industriale.

Pe plan local trebuie să recu
noaştem că s-a acţionat foarte spora
dic în ceea ce priveşte studiul mun
cii. Nu este vorba de iniţiativa pro
prie a cuiva care, chiar dacă a rea
lizat cite ceva, nu a reuşit să stîr- 
nească interesul scontat. Nu există 
însă o vedere unitară, un ansam
blu, să spunem, de activităţi care 
să rezolve şi acest domeniu de pro
bleme. Sîntem convinşi de necesita
tea abordării acestor probleme, şi 
credem că aceasta trebuie să se 
facă pe mai multe planuri: pornind 
de ia proiectarea produsului, a teh
nologiei, a liniilor de fabricaţie, la 
execuţia lor, în toate aceste dome
nii trebuie să existe preocupare 
pentru aplicarea normelor de orga
nizare a muncii, a normelor de mc- 
dicrr.S a muncii, db psihologlé. Este 
foarte greu să Organizezi nişte 
locuri de muncă care de la bun 
început au fost proiectate greşit, 
fără să se aibă în vedere normele 
respective. Deci, încă de la fazele 
initiale, toate aceste elemente care 
sínt bine stabilite şi conturate, e- 
Kistînd fără a fi aplicate, trebuie 
înglobate consecvent în activitatea 
productivă.

Asigurarea unor condiţii optime 
de muncă, a unui climat propice de 
muncă este în egală măsură impor
tantă. Neavînd aceste elemente re
zolvate la nivelul întreprinderii se 
creează o stare perpetuă de insatis
facţie. Omul nu lucrează cu plăce
re, efortul fizic pe care îl depune 
este mai mare decît cel fiziologic 
normal. Şi asta nu pentru că mun

ca e mai grea, ci pentru c* felul 
în care Ü punem să lucreze este 
defectuos. Siţuaţii din acestea se în- 
tîlnesc în toate întreprinderile. Da 
pildă: ventilaţia industrială, cu foar
te mici excepţii, este nerezolvată In 
toate unităţile judeţului. Pînă la 
un moment dat s-a afirmat că aceas- ! 
tă problemă nu este teoretic rezol-1 
vată, în prezent însă dispunem de 
instalaţii corespunzătoare, de nor- i 
mativo de calcul, dar nu s-a avan- 
sat cu nimic In practică. Apoi, a* j 
proape în fiecare atelier se găsesc ] 
locuri in care se poate face ceva. 1 
în cele mai multe locuri transpor-1 
tul materiei prime, al pieselor in - '• 
tre operaţii şi ateliere se face ru - ' 
dimer.tar (cu mîna, în cărucioare, in 
spate). In concluzie, aria de activi
tate ergonomică ar fi foarte largă,' 
după părerea noastră, pornindu-s« , 
de Ia locurile de muncă, transport 
tul intern, proiectare, conceperea ş i , 
realizarea mobilierului de birou; în j 
oricare din activităţi se poate in-! 
terven: cu instrumentele ergonomiei.'

Ar fi, consider, cazul să ne punem1 
o primă întrebare: ce s-a întreprins 
şi mai ales ce s-a realizat în orga
nizarea ergonometrică a unor locuri 
de muncă în industria sibiană? 
Foarte puţin!

Se poate ridica obiecţia că In con
diţiile creşterii continue « număru-1 
lui unităţilor de producţie, ale lipc
sei unui aparat de specialişti car« 
să acopere in întregime totalitatea 
problemelor de ergonomie aplicată," 
este puţin probabil ca fiecare în-| 
treprindere să dispună - -  cel puţin" 
într-ur. timp scurt — de o echipă 
complexă, specializată de ergono- 
mişti. In plus, avînd în vedere nu
mărul mare de activităţi şi locuri 
de muncă dintr-o unitate, o echipă 
de ergonomişti nu ar putea aborda 
şi studia permanent totalitatea locu-i 
rilor de muncă, ori de cîte ori s* 
pune problema unei schimbări re 
clamate de dezvoltarea sau reorga
nizarea activităţii întreprinderii, a- 
telierului, omului care realizează 
produsul. Acesta este şi motivul din 
care pledăm pentru organizarea ne* 
întîrziată a unui cabinet judeţean 
de ergonomie, capabil să acorde uni-' 
taţilor asistenţă de ordin ergonomie, 
printr-o echipă complexă, capabilă 
să investigheze toate aspectele amin - 
tite. Aceasta ar reprezenta pentru* 
început calea cea mai sigură de a- 
similare accelerată a ergonomie: ca 
Instrument util de lucru la îndemî- 
na conducerilor unităţii:» industria
le.

ing. CONSTANTIN IU *
directorul Cabinetului jude
ţean pentru organizarea ştiin
ţifică a producţiei şi a muncit.

Ergonomia — disciplină complexă, cu un larg evantai de preocupări, 
urmărind asigurarea unei participări cit mai eficiente a omului în muncă, 
prin valorificarea integrală a capacităţii sale de muncă în folosul progre

sului social şi individual.

Prezenţa mea la şedinţa cercu
lui sibian de ergonomie mă obli
gă să împărtăşesc în rîndurlle de 
faţă o anumită experienţă a Fă
găraşului în ceea ce priveşte ac
tivitatea de aplicare a ştiinţelor 
social-umanistice in munca in
dustrială. în ce constă ceea ce 
azi se prezintă de regulă pe plan 
national şi chiar internaţional 
drept „experienţa de la Făgăraş"? 
în esenţă e vorba de faptul că la 
Combinatul chimic Făgăraş s-a 
reuşit să se depăşească chiar pre
ocupările de psihologie a muncii, 
să se meargă mult mai departe şi 
să se privească omul în toată 
complexitatea lui — sub aspectul 
său psihologic, ca individ social 
— prin prisma relaţiilor lui cu 
semenii din jur, omul care depă
şeşte timpul productiv — în care 
se află efectiv în uzină — şi care 
îşi dedică un anumit cuantum din 
timpul liber pertru formarea sa 
profesională şi extraprofesională.

Serviciul nostru cuprinde 5 la
boratoare şi deşi se numeşte ser
viciul de cercetări de psihologie 
şi ergonomie, se preconizează ca 
denumirea să-i fie schimbată în 
serviciul de cercetări social-uma
nistice aplicate, titulatură care 
s-ar potrivi foarte bine preocu
părilor actuale şi de viitor ale 
serviciului.

De altfel este pentru prima dată 
în ţară cind o întreprindere a 
realizat un serviciu independent 
care se preocupă de asemenea 
probleme. El cuprinde un labo
rator de psihologie a personalu
lui, care e cunoscut şi sub nu
mele de laborator de selecţie şi 
orientare, un laborator de psiho
logie inginerească, îaboratorul de 
psihologie socială, laboratorul de 
sociologie industrială şi laborato
rul de pedagogie industrială.

Există deci un complex de la
boratoare care îl privesc pe om 
în toată complexitatea sa, iar 
problematicii umane încearcă să-i 
dea o rezolvare completă. Se poa
te ridica aici în mod firesc o în
trebare legată de riscurile mate
rializării unei astfel de initiative. 
Intr-adevăr, la înfiinţare era vor
ba în ultimă instanţă de bani, de 
fonduri pe care nu ţi-e tot una 
cum le cheltuieşti. De aceea, con
sider că conducerea combinatului 
nostru a dat dovadă de o recep
tivitate deosebită. îrecjpd peste

toate greutăţile şi hotărînd înfiin
ţarea acestui serviciu.

Personalul a fost recrutat din-’ 
tre cadrele oare lucrau în com
binat, cadre cu un profil tehnic 
— fiindcă nu existau specialişti 
în ştiinţe social umanistice la ora 
aceea în combinat — care au ur
mat ulterior o serie de cursuri 
de specializare. Dotarea cu apa
ratură de investigaţie psihologică 
a laboratorului a constituit o al
tă problemă spinoasă. Ea s-a re
zolvat în principal prin autodota- 
re, specialiştii noştri în automa
tizări asimilînd cu succes o serie 
de utilaje pretenţioase.

Laboratorul de psihologie a per

de modelul optim, el primeşte a- 
vizul favorabil pentru angajare. 
Laboratorul desfăşoară concomi
tent şi o intensă activitate de ur
mărire pe teren a subiecţilor. 
Timp de 6 luni, după examenul 
psihologic, subiectul este urmă
rit la loout de muncă, pentru va
lidarea metodei psihologice şi a 
metodologiei de lucru (o cifră es
te edificatoare: am constatat că 
avizul psihologic a corespuns la 
noi în proporţie de 75 la sută cu 
compartimentul ulterior al subiec
tului la locul de muncă).

Laboratorul de psihologie Ingi
nerească a încercat să îmbine ar
monios tehnica cu psihologia şi

structurii relaţiilor din microgru- 
purile de muncă. Ele nu s-au
mărginit la o fază constatatîvă, 
de investigaţie, ci au mers mai 
departe, prin anumite Intervenţii 
încercînd o aşezare a relaţiilor 
umane din microgrupurile de 
muncă pe o bază morală sănătoa
să, principială.

împreună ou laboratorul de so
ciologie, a electorat unele anchete 
de opinie asupra anumitor pro
bleme care frămîntau la un mo
ment dat întreprinderea. Prin de
plasări pe teren, (de regulă în 
mediul rural) s-a întocmit un stu
diu asupra mediului de proveni
enţă socio-cultural al salariaţilor,

„Experienţa Făgăraş“ 
— bilanţ şi perspective

sonalului are realizările cele mai 
spectaculoase şi în bună parte 
vestea despre Făgăraş ■ s-a dus 
îndeosebi pe seama acestui labo
rator. De 3 ani şl jumătate aici 
se efectuează examenul psiholo
gic la angajarea tuturor salaria
ţilor combinatului. Acest examen 
are un caracter eliminatoriu şi 
constă Sntr-o serie de teste la 
care e supus candidatul la anga
jare. Laboratorul a electuat pînă 
în prezent aproape 3 100 de exa
mene de angajare, pentru toate 
categoriile de angajat:. în cadrul 
Iui s-au mai efectuat şi o serie 
de proiesiograme (fişe în care 
sínt trecute toate funcţiile, toate 
procesele psihice şi gradul lor 
de prezenţă, necesar individului 
pentru a desfăşura o anumită pro
fesie sau pentru îndeplinirea sar
cinilor de la un loc de muncă). 
Rezultatele obţinute de un can
didat la examen se confruntă ca 
aceste psihograme şi, în măsura 
în care corespund sau se apropie

să depăşească o tratare pu.r teh
nicistă a problemelor, sltulnd o- 
mul în prim-plan. A realizat, de 
altfel, cîteva studii de un real in
teres asupra accidentabilitâţii în 
cadrul combinatului, prin care se 
urmăreşte cu precădere cunoaşte
rea cauzelor umane ale acciden
telor (cele care ţin de om, de 
structura sa psihică), concluziile 
reieşite fiind prezentate serviciu
lui de protecţie a muncii, care 
a adoptat măsuri corespunzătoare. 
De asemenea, laboratorul a reali
zat o serie de „intervenţii exgo- 
nomioe“ la unele secţii de pro
ducţie, intervenţii care privesc 
îmbunătăţirea condiţiilor de mi
croclimat (realizarea iluminatului 
optim în două hale de mase plas
tice) şi proiectarea unor tablouri 
de comandă la unele secţii din 
combinat.

Despre laboratorul de psiholo
gie socială se pot spgne, de a- 
semenea, o mulţime de lucruri 
interesante, interesante au fost 
in primul rînd studiile asupra

a influenţei Iui în formarea pro
fesională şi umană, în general, a 
omului respectiv, determinîndu-se 
măsura în care el îşi pune am
prenta asupra randamentului pro
ductiv. Prin acest studiu s-a a- 
tins implicit şi problema nave- 
tismului, oare se ridică cu strin
genţă în numeroase unităţi in
dustriale.

Laboratorul de pedagogie in
dustrială s-ar părea că este im
propriu in viaţa unei întreprin
deri. Părerea aceasta se dove
deşte din ce în ce mal mult a fi 
depăşită de actualele cerinţe. Nu 
există nici o îndoială că acest 
obiect începe să se contureze, 
fiindcă finalitatea economică a 
unei Întreprinderi implică şi o 
finalitate formativă a omului şi 
lucrul acesta mi se pare a fi evi
dent. In ultimă instanţă, de fapt, 
activitatea de educaţie prin mun
că se poate integra în noţiunea 
foarte largă şi foarte des vehicn- 
lită pe plan mondial a educaţiei

permanente — unul din obiectl- 
vele esenţiale cuprinse şi tn stra
tegia dezvoltării noastre economi
ce şi sociale. Concret, activitatea 
noastră se extinde asupra cursu
rilor de calificare, de reciclare, 
de policalificare, ucenicie la locul 
de muncă, practica în producţie a 
elevilor şi studenţilor, urmărind 
optimizarea tuturor acestor forme 
de instruire şi educare.

Am fost în dese rînduri Între
baţi dacă serviciul nostru şi-a do
vedit în vreun fel eficienţa eco
nomică. Voi preciza că un calcul 
In acest sens nu s-a făcut, nu 
cred că s-ar putea face şi proba
bil nici nu ne-ar interesa să a- 
flăm cîte procente, să zicem, a 
adus în plus la plan existenţa sa. 
Contează foarte mult faptul că 
în combinat, la toate nivelele, s-a 
schimbat atitudinea oamenilor fa
tă de oameni şi faţă de ei înşişi, 
ca şi atitudinea faţă de muncă. A 
intervenit o mutaţie — şi aceasta 
o confirmă toţi cei care au avut 
prilejul să zăbovească la noi — 
o schimbare de optică in ceea, ce 
priveşte raportul dintre cei doi 
A — aptitudini şi atitudini— , o 
deplasare de la aptitudine spre 
atitudine şi acesta cred că este 
un fapt pozitiv, în sensul că se 
implică din capul locului faptul 
că omul este recuperabil pentru 
un alt loc de muncă, în cazul în 
care aptitudinile nu sínt suficiente 
pentru obţinerea unui înalt ran
dament productiv şi că este edu
cabil în măsura în care aceste 
aptitudini sínt prezente, chiar în- 
tr-o măsură mai mică.

Referindu-ne totuşi Ia cîteva 
elemente concrete, pot arăta că 
de curînd s-a calculat gradul da 
accidentabilitate al muncitorilor 
care au trecut prin examenul psi
hologic, comparativ cu cei care 
l-au ocolit din diverse motive, 
constatîndu-se că este vorba de 
un raport de 1/6. De asemenea, 
a scăzut simţitor în combinat 
fluctuaţia de personal. Argumen
tele acestea, singure, cred că sini 
suficiente pentru acceptarea in
vitaţiei de a se generaliza — pe 
cit posibil — şl ia dv. „experi
enţa Făgăraşului*.

prof. DOINA GREAVU
de Ia serviciul de cercetări
de psihologie şi ergonomie
»1 Oombinaituiui chimic 

Făgăraş

Receptivitate 
şi flexibilitate 

pe toate treptele 
ierarhiceî

Dorinţa de a demara acţiuni 
eficace pe linia ergonomiei mi sa 
pare a fi necesar să se împletească 
cu analiza atentă a tuturor cauze
lor care au grevat asupra îmbună- 
tăţifii situaţiei ergonomice în uni
tăţile sibiene.

Trebuie remarcat că, în legătură 
cu ergonomia, cadrele de conducere 
au avut mult de învăţat de la 
cursurile pe care le-au urmat la 
CEPECA şi sínt numeroşi aceia 
care se pot considera suficient de 
documentaţi teoretic în privinţa er
gonomiei. Şi totuşi este o realitate 
că la prima intrare în oricare ate
lier, în oricare secţie a oricărei în
treprinderi, chiar un ochi neexperi
mentat poate găsi nenumărate si
tuaţi: in care nu se respectă ele
mentare principii ergonomice. Aş 
zice că această situaţie se datoreşte 
inerţiei, care este un fenomen na
tural şi se manifestă în orişice do
meniu. Există deci, şi o inerţie a 
inatenţiei, în virtutea căreia nu se 
acordă atenţie unor probleme, în 
special de către acei ce zi de zi şi 
clipă de clipă trăiesc în aceiaşi me
diu, exact ca atunci cînd pe perete 
iţi atîrnă un tablou, fie el chiar 
celebru, dar cu care te-ai obişnuit 
şi pe care îl pierzi din atenţie. în 
al. doilea rînd, se face simţită o 
insuficientă preocupare în conti
nuarea unei iniţiale atenţii date. A- 
poi, este  ̂vorba şi de un redus grad 
de mobilizare. Adică nu e suficient 
că am fost receptivi, că ne preocu
păm, trebuie să şi trecem la acţiu
ne. Ne trebuie deci un grad de 
mobilizare pe care să-l atingem şi 
să-i menţinem pentru a p-utoa duce 
la bun sfirşit o sarcină, să zicem 
ergonomică. In fine, discontinuitatea 
în aplicarea celor trei elemente men
ţionate Îşi are partea sa de vină. 
Din păcate, vedem că am ajuns la

» Á  PLŞMfK.i mai mu.lt fim U yS  d#«

cit la o problemă de ergoh&iníe, ág 
fabrică, de industrie etc, O educa
ţia, începînd cu direcţia, continuînd 
cu conducerile — Indiferent de ni
velul lor — şi ajungînd la execu-: 
tanţi. Cum o putem obţine?

I-a o analiză mai atentă s-ar pă
rea că se face simţită lipsa unui 
stimul pe toate treptele ierarhice. I a » 
ceea ce priveşte conducerea, ea 
nu poate fi stimulată decît pr in 
ceea ce o interesează în mod deo-jî 
sebit — rezultatele practice pe care 
un nucleu de persoane competentei 
le obţine prin studiul muncii la fa-J 
ţa locului. La executanţi chestii:-» 
nea mi se pare a fi mai simplă —f 
fiecare ̂  poate să-şi dea seama că i 
consumînd o forţă ce nu este utilă ? 
procesului de muncă, oboseşte de- î 
geaba. *.

Aceste nuclee din sînul întreprind 
derii, permanent preocupate de a ' 
urmări în ateliere, în secţii, în m a-i 
rea diversitate a proceselor de pro-j 
ducţie aplicarea principiilor ergono
mice, vor trebui înfiinţate. Nu îa-! 
faoratoare pretenţioase, complexe, 
ea în cazul fericit şi de excepţie, as 
z:ce al Făgăraşului, ci echipe de. 
specialişti care să-şi dovedească e-*? 
xistenţa printr-o activitate susţinu-! 
tă, permanentă, continuă, desfăşura-? 
tă pe traiectul dintre conducere şi 
locurile de muncă.

Există prin urmare posibilitatea 
Practică — şi aceasta consider că 
este esenţial în ultimă instanţă — 
de a se acţiona la modul cel mai 
concret, imediat, fără cheltuieli şl 
eforturi prea mari. Depinde de fie
care unitate în parte să o materia
lizeze în raport cu mijloacele ma
teriale pe care le are Ia Indemînâ, 
cu viziunea organizatoric* pe ea-* 
şi-a creat-o fn acest domeniu.

ION MAKINBSCO
A* la cabinetul tehnic sg
aziaeS ,la9ep»Bâ«a{ţC



Pagina 4 Tribuna Sibiului Anul V, nr. 1425

Sesiunea Adunării 
Generale a O.N.U.

New York 82 Corespondentul Á- 
perpres. G. Alexandroaie, transmi
te; Comitetul general al O.N.U., 
căruia îi revine sarcina definitivă
rii şi repartizării pe comitete a 
punctelor ordinii de zi a sesiunii, a 
hotărît pinä in prezent înscrierea a 
91 do probleme pe agenda celei de-a 
£7-a sesiuni a O.N.U. Printre aces
tea se află şi cel iniţiat de România 
vizind „creşterea, rolului O.N.U. în 
menţinerea Şi consolidarea păcii şi 
securităţii internaţionale, în dezvol
tarea şi cooperarea între toate na
ţiunile şi în promovarea normelor 
de drept international în relaţiile 
dintre state".

Comitetul a adoptat în unanimi
tate înscrierea punctului românesc 
pe agenda sesiunii, după ce primul 
adjunct al ministrului afacerilor ex
terne al României, George Macoves- 
cu, a expus in şedinţa acestuia ra
ţionamentele care au condus guver
nul român la întreprinderea unei 
astfel de iniţiative.

„Doresc să subliniez cu toată vi
goarea, a declarat reprezentantul 
român, că această propunere îşi are 
originea în ataşamentul constant al 
României faţă de Organizaţia Na
ţiunilor Unite, fată de principiile şi 
ţelurile Cartei, în dorinţa sinceră 
de a vedea organizaţia noastră ju- 
cînd rolul ce îi revine în concertul 
naţiunilor, în eliminarea cauzelor de 
conflict şi tensiune, în crearea pre
miselor unei cooperări fructuoase, a 
unei păci şi securităţi trainice în 
lume“.

Referindu-se apoi la preocuparea 
crescîndă a statelor membre pentru 
sporirea rolului O.N.U. în relaţiile 
internaţionale, contemporane, Geor-

PREZENTE
1 Ctvpanhaga 22 (Agerpres). — Ou 
teoaaia vizitei in Danemarca a dele
gaţiei Ministerului Educaţiei şi în
văţământului, condusă de Virgil 
Oazacu, prim-adjunct aii ministrului, 
ambasadorul României la Copenhaga. 
Gheorghe PJoiesteanu, a organizat b 
întâlnire prietenească cu personali
tăţi ale vieţii politice şi culturale 
daneze. Au luat pari« funcţionari 
«superiori din ministerele de exter
ne şi al educaţiei, precum şi depu
tatul Kristian Albertien, preşedinte
le Comisiei sociale a parlamentului, 
preşedinte al Asociaţiei Danemarca- 
Ro-márira. Au fost prezenţi, de ase
menea,, membri ai Ambasadei ro
mâne.

Roma 22. — Corespondentul Ager- 
preş, Nicolae Puicea, transmite: La 
„Aeoademîa di Romania“, din capi
tal«, Italiei, a avut loc, joi seara, un 
simpozion pe tema: „Lingvistica, ro- 
snâmă contemporană“, în cadrul că
ruia au luat ouvîntul acad. prof. 
lorgu Iordan şi prof. dr. docent 
Tatiana Stema-Cazacu, de la Catedra 
de psiholingvistică din. Bucureşti — 
participanţi la recentul congres in
ternaţional de lingvistică de la Bo
logna.

în continuarea acestei manifestări 
la avut loc un recital susţinut de ar
tiştii români, violoncelistul Cătălin 
llea, acompaniat la pian de Albert 
Quitman, distinşi cu premiul I la 
concursul de duo instrumental des
făşurat, recent, la foite dei Marmi 
(Italia).

A participat un numeros public, 
precum şi Iac ob lonaşou, ambasado
rul României la Roma.

ge Macovescu a subliniat că „nu
meroşi conducători de state şi gu
verne şi-au exprimat preocuparea 
lor faţă de insuficienta prezenţă a 
O.N.U. în viaţa internaţională, cu 
deosebire pe plan politic, în dome
niul reglementării paşnice a diferen
delor, adică tocmai acolo unde 
O.N.U. este cel mai mult chemată 
să-şl asume un rol primordial în 
virtutea mandatului cu care este in
vestită potrivit Cartei. Şi, de ce să 
nu o spunem, opinia publică a în
ceput să se întrebe tot mai mult a- 
supra eficacităţii organizaţiei noas
tre.

în continuare, vorbitorul a arătat 
că „propunerea pe care România o 
prezintă Adunării Generale axe me
nirea de a concentra atenţia state
lor membre asupra rolului organiza
ţiei în viaţa internaţională, asupra 
măsurilor care pot fi întreprinse pen
tru a-i spori capacitatea de acţiune, 
de a-i creşte eficienţa în rezolva
rea pe cale paşnică a problemelor 
internaţionale, în conformitate cu 
principiile Cartei şi cu aspiraţiile le
gitime ale popoarelor“.

„Delegaţia română, a declarat 
George Macovesou în încheiere, nu
treşte convingerea că o dezbatere de 
genul celei pe care o propunem — 
în cadrul căreia un număr cât mai 
mare de state să-şi exprime opiniile, 
ideile şi sugestiile lor — va declan
şa un proces care se va solda cu 
concluzii urmate de acţiuni extrem 
de utile“.

Apreciind la adevărata sa valoare 
importanţa majoră , a iniţiativei Ro
mâniei, considerând că ea suscită 
interesul statelor membre. Comitetul 
general a hotărât, in unanimitate, 
sa o repartizeze spre dezbatere ple
narei Adunării Generale.

C o n t i n u ă  e u  s u e e e s  a t a c u r i l e  
p a t r i o ţ i l o r  s u d - v i e t n a m e z i

Vietnamul de sud 22 (Agerpres). 
— Unităţile Frontului Naţional de 
Eliberare din Vietnamul de sud con
tinuă să atace poziţiile trupelor saî- 
goneze. Potrivit agenţiei Associated 
Press, luptele din zona localităţii 
Quang Ngai au continuat în tot 
cursul nopţii de joi spre vineri, pa
trioţii ocupînd un sector de Qpt ki
lometri pe şoseaua nr. 1, la sud de 
localitate. Sub presiunea unităţilor 
F.N.E., trupele saigoneze au fost 
nevoite să abandoneze o poziţie în
tărită Ia vest de Quang Ngai şi al
te trei puncte întărite din împre
jurimile centrului raional Duc Fo.

Potrivit agenţiilor internaţionale 
de presă, cîteva subunităţi ale ar
matei saigoneze au fost încercuite

I« est de Quang Ngai, pe malul 
mârii. De asemenea, au loc lupte în 
zona centrului raional Mo Duc. 
Trupele saigoneze din această pro
vincie se află fhtr-o situaţie difici
lă, în pofida agutorului masiv a* 
coj-dat de aviaţia şi flota Statelor 
Unite, care au aruncat la Quang 
Ngai, în noaptea trecută, peste 500 
tone de bombe.

Un purtător de cuvînt al coman
damentului saigonez a declarat că 
trupele trimise spre oraşul Ba To 
„au intrat într-o situaţie critică“. 
După cum se ştie, Ba To se află, 
îneepînd de luni, în mîinile patrio
ţilor sud-vietnamezi, care au respins 
mai multe încercări ale inamicului 
de a-1 recuceri.

in legătură cu 
Uganda şi

Addis Abeba 22 (Agerpres). — 
Secretariatul Organizaţiei Unităţii 
Africane a dat publicităţii, la Addis 
Abeba, o declaraţie a secretarului 
general al O.U.A., Nzo Ekhan 
N'Gaki, în care se cere tuturor sta
telor vecine cu Uganda să depună 
eforturi pentru restabilirea păcii în 
această regiune şi pentru preveni
rea acţiunilor care ar putea să du
că la o intensificare a încordării. 
Secretarul general al O.U.A. îşi 
exprimă speranţa că toate statele 
interesate în menţinerea păcii şi 
înţelegerii reciproce pe continent 
vor sprijini Organizaţia Unităţii A- 
fricane în acţiunile sale pentru nor
malizarea situaţiei în Africa de est.

Accra 22 (Ageppres). — In legă
tură cu situaţia de la frontiera din
tre Uganda Şi Tanzania, preşedin
tele Consiliului Redeşteptării; Na

ll. P. POLONĂ. Uzinele radio „Rawar" din Varşovia au intrat In funcţiune 
în 1954. Ele s-au specializat in producţia de radare pentru marină, depozite 
de benzi magnetice pentru calculatoare, vitezometre radar pentru poliţia

de circulaţie etc.
In loto: Linia de asamblare a radarelor cu rază mare de acţiune

I EVENIMENTUL PE SCURT
#  SECRETARUL GENERAL AL O.N.U., KURT 

WALDHEIM, a anunţat că anul 1974 va fi declarat 
„Anul mondial al populaţiei" şi că va fi organizată 
o conferinţă internaţională în această problemă. 
Această nouă iniţiativă a O.N.U., e spus el, face 
parte integrantă din eforturile organizaţiei de a 
căuta soluţii pentru marile probleme care se pun 
în lume, în momentul de faţăl ca dezvoltarea eco
nomică, poluarea şi altele.

•  MINISTRUL COMERŢULUI EXTERIOR AL FIN
LANDEI, JUSSI LINNAMO, a avut o convorbire cu 
Gerhard Beii, secretar de stat în Ministerul Rela
ţiilor Economice Externe al R. D. Germane, care face 
o vizită la Helsinki. Cu acest prilej, menţionează 
agenţia A.D.N., au fost examinate probleme privind 
dezvoltarea şi adîncirea cooperării economice din
tre Finlanda şi Republica Democrată Germană.

0  CEA DE-A 19-A EDIŢ1F A IlRGULUI INTER
NAŢIONAL DE LA DAMASC a luat sfîrşit. La n- 
ceastă ediţie a Tîigului au participat 46 de ţări, iar 
numărul vizitatorilor a depăşit 1 800 000.

Jn ultimele zile, pavilionul românesc a fost vizi
tat de ministrul sirian al planificării, Mohammed Al 
Imadi, care a apreciat calitatea exponatelor, înde
osebi a celor industriale.

•  O GREVA GENERALĂ DE 24 DE ORE s-a des
făşurat la Torino, unul din cele mai puternice centre 
industriale ale Italiei. Poziţia muncitorilor din To
rino, care revendică îmbunătăţirea condiţiilor de 
viaţă şî de muncă, a fost sprijinită de Federaţia 
Unică a Centralelor Sindicale din Italia, din care

fac parte. Confederaţia generală a muncii, Confede
raţia sindicatelor celor ce muncesc şi Uniunea
muncii.

tn acelaşi timp, continuă grevele in industria chi
mică şi a zahărului.

•  IN PREZENŢA REGELUI BAUDOUTN AL BEL
GIEI, vineri a fost inaugurată, la Lessive, prima 
staţie belgiană de telecomunicaţii spaţiale. Printre 
participanţii la ceremonie s-a aflat şl astronautul 
american Allan Bean, membru al echipajului viitoarei 
misiuni „Apollo". Statia va fi utilizată pentru legă
turi prin satelit cu Statele Unite, Canada, Zair, Egipt, 
iar, ulterior, şi cu alte state din Africa şi America 
Latină — informează agenţia France Presse.

•  IN BAZA UNEI HOTÄRlRf A GUVERNULUI 
ZAMBIET, companiile străine care operează pe teri
toriul acestei ţări sínt obligate să investească 50 la 
sulă din veniturile obţinute centru creşterea pro
ducţiei şi efectuarea lucrărilor de prospectare în 
Zambia — s-a anuntat la Lusaka. Această hotârire 
se încadrează în măsurile adoptate de guvernul zam- 
bian în vederea întăririi controlului său asupra ac
tivităţii companiilor străine şi valorificării mai in
tense în interesul naţional, a bogăţiilor naturale de 
care dispune ţara.

•  PREŞEDINTELE CONSILIULUI DE MINIŞTRI 
AL U.R.S.S., ALEXEI KOSÎGHIN, l-a primit, la Krem
lin pe ministrul petrolului şi mineralelor al Irakului, 
Saadun Hammadi, — informează agenţia TASS. S-a 
procedat la un schimb de vederi în proble de interes 
reciproc.

conflictul dintre 
Tanzania

ţionale din Ghana, Ignatius Äeheam- 
pong, a adresat mesaje preşedinţi
lor Idi Amin şî Julius Nyerere, che- 
mîndu-i să recurgă la oficiile Or
ganizaţiei Unităţii Africane pentru 
a găsi o soluţie paşnică şi durabilă 
a diferendului dintre cele două ţări. 
Totodată, mesajele exprimă voinţa 
Ghanei de a contribui la găsirea u- 
nei asemenea soluţii.

Pe de altă parte, agenţia France 
Presse informează că şeful statului 
ghanez a cerut preşedintelui în e- 
xerdţiu al O.U.A., regele Hassan 
al Il-lea al Marocului, şj secretaru
lui general al organizaţiei, Nzo 
Ekhan N’Gaki, să-şi continue efor
turile pentru soluţionarea diferendu
lui dintre Uganda şi Tanzania,

Dai es Salaam 22 (Agerpres). —- 
Preşedintele Tanzaniei, Julius Nye
rőre, * adresat un mesaj secretaru
lui general al Organizaţiei Unităţii 
Africane, Nzo Ekhan N’Gaki, în ca
re îşi exprimă sprijinul pentru ini
ţiativele de pace adoptate de O.U.A. 
şi de unele state din estul şi centrul 
Africii in vederea normalizării si
tuaţiei de la graniţa ţării sale cu 
Uganda — informează agenţiile Reu
ter şl France Presse. Totodată, pre
şedintele Nyerere cere celorlalte 
ţări africane „să se abţină de la 
orice acţiune care ar putea conduce 
spre o escaladare a conflictului sau 
La o înrăutăţire a situaţiei".

„Sfîrşitul
şaradei'1

Puţin mai rămîne din mitul, 
alimentat cu grijă, că Statele 
Unite sínt angajate în proteja
rea democraţiei în Vietnamul de 
sud. Cu fiecare zi ce trece, tot 
mai numeroase sânt dovezile că 
ideea şubredă a „guvernului 
popular" nu este nimic altceva 
decit o faţadă prezentată ameri
canilor naivi pentru obţinerea li
nul sprijin nelimitat şi deplin.

Acum, cînd forţa politică ame
ricană a fost, în mare măsură, 
retrasă din Saigon, paralel cu cea 
militară, Thieu nu mai găseşte 
necesar să mascheze incomoda 
realitate. „Ales“ printr-un „re
ferendum" în care nü a avut con-

DIN PRESA 
STRÂINÂ

tracandidat, el s-a întors acum 
deschis împotriva „Democraţiei 
dezordonate“.

Junta condusă de Thieu domi
nă numai prin decrete. Ea a abo
lit autonomia provinciilor şi 
localităţilor. Ea a substituit pro
cesul juridic prin arestări politi
ce şi execuţik Ea a redus legis
latura la o simplă registratură. 
Ea a eliminat complet din presă 
exprimarea liberă a părerilor. 
Suspendarea principalului ziar de 
opoziţie din Saigon, „Dien Tin“, 
ratifică în fapt această politică. 
Mesajul de rămas bun „temporar“ 
al ziarului a avut sensul de a 
indica lipsa oricărei speranţe în 
libertate, atît timp cit există dic
tatura Thieu. Pe lingă „Dien 
Tin", peste zece alte ziare au 
fost suspendate.

în aceste condiţii nu mai poa
te exista justificare pentru o po
litică americană care continuă 
vărsarea de singe tn numele pro
tejării „guvernului democratic 
din Vietnamul de sud“. Nu a e- 
xistat niciodată un moment mai 
oportun pentru Statele Unite de 
a negocia o soluţionare prin care 
să renunţe la statutul de patron 
a! unei dictaturi. Singurul o- 
biectiv legitim Sn momentul de 
faţă este încetarea vărsării de 
sînge.

(„The New Vork Times*)

Avionul supersonic de pasageri ,Tu-144" a parcurs în 110 minute distanţa 
Moscova—Taşkent, acoperită de aparatele de zbor subsonice în aproximativ 
patru ore. După cum arată agenţia TASS, zborul s-a desiăşurat Ia o allitu- 
dine de 17—16 km, cu o viteză de 2 200 km pe oră.

Experimentarea avionului „Tu-144", care va putea transporta peste 100 pasa
geri, are Ioc coniorm graficului stabilit. în cursul unui asemenea zbor, avionul 
a atins, ia altitudinea de 18,5 km, viteza de 2 530 km pe oră.

Festivalul internaţional al filmului de la Cartagina se va deschide la 30 
septembrie. Vor fi prezentate filme din 22 de ţări africane şi arabe şi din 
alte 24 de ţări ale lumii, au anunţat organizatorii.

Un feribot, care naviga pe fluviul Mathabanga, s-a lovit de un banc de 
nisip şl s-a scufundat Ia aproximativ 25 de kilometri de Dacca. Din cei 400 
de pasageri, aproximativ 300 şi-an pierdut viaţa.

tn Statele Unite urmează să tie lansat sîmbătă. Ia ora 1,30 GMT. cel mai 
mare satelit din seria „Explorer". Satelitul va ti lansat cu o rachetă cu trei 
trepte de tipul „Delta". „Explorer-47" va transporta instrumente destinate 
studierii razelor cosmice şi solare, a cîmpurilor electrice magnetice şl din 
spaţiul interplanetar, EI va ti plasat pe o orbită la jumătatea distanţei dintre 
Pămlnt şi Lună.
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!  R. II. IU. Sibiu
str. J. S. Bach nr. "4

recrutează pentru anul şcolar 1972/1973 candidaţi pen
tru ucenicie la locul de muncă — curs de zi — pentru 
meseria de:

— strungar.

Se pot prezenta absolvenţi ai şcolii generale de 1 0  

ani sau absolvenţi a 8  clase a şcolii generale, dacă nu 
au depăşit vîrsta de 18 ani.

Probele de concurs:
— matematica şi fizică — scris.

Concursul va avea loc în ziua de 25 sept. 1972.
înscrierile se fac la l.R.U.M . Sibiu pina Ia data de 

24 septembrie a.c.

întreprinderea de transporturi Sibiu
angajează de urgenţă:

— vopsitori auto
— instalatori apă, gaz
— vulcanizatori
— fochişti autorizaţi
— şoferi cu gradele B şi C, cu vechime de peste 

3 ani
— şoferi cu gradul D.

S t ia i i  c â «

— La tragerea Ia sorţi pentru trimestrul II 1972 a libretelor 
de economii cu dobîndă şi ciştiguri în autoturisme, Casa de eco
nomii şi consemnaţiuni a acordat un număr de 447 autoturisme?

— dintre acestea depunătorilor din judeţixl Sibiu le-au revenit 
25 autoturisme?

Pentru a participa la tragerea la sorţi pentru trimestrul III 
1972, puteţi depune sau completa suma de 5 000 lei pe libretul 
cu dobîndă şi ciştiguri în autoturisme pina la 30 septembrie 
inclusiv la orice unitate C.E.C. proprie.
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F a b r i c a  „Progresul" O rlat j
angajează prin concurs:

— contabil şef j
în condiţiile Legii nr. 12j 197.1 şi H.C.M . nr. : 
914/1968.

L5»

Autobaza T. A. S ib iu
angajează de urgenţă:

- inginer mecanic exploatare auto
- mecanici auto
- şoferi cu carnete de conducere D  şi E
- vulcanizator.

V
V

Grupul şcolar pentru 
industrializarea lemnului

Sibiu
str. Movilei nr. 8 , telefon 1  34 23,

face înscrieri pentru concursul de admitere din 25—'28 
septembrie 1972 la următoarele meserii:

ŞCOALA PROFESIONALĂ — curs de zi
— maşinist Ia fabricarea cherestelei, 

pentru C.E.I.L. Sibiu

UCENICIE LA LOCUL DE M UNCA — curs de zî
•— strungar în metale — pentru l.R .U.M . Sibiu
— timplar mobilă şi articole tehnice — pentru 

C.E.I.L. Sibiu.
Candidaţii trebuie să fie absolvenţi ai şcolii gene

rale de 8  sau 1 0  clase, fără să fi depăşit 18 ani.
înscrierile se fac Ia secretariatul şcolii pînă la 25 

septembrie a.c.

Staţia judeţeană de salvare Sibiu
Cu sediul în str. Constituţiei nr. 21, 

angajează prin concurs:

— 1  planificator transporturi
—  2  asistenţi medicali
—  5 şoferi (cu peste 5 ani vechime)'
—  1  şef garaj

Angajările se vor face în conformitate cu Legea * 
nr. 12/1971 şi H.C.M . nr. 2351/1969. I

Cererile se vor depune la secretariatul unităţii. î

Staţiunea pentru m ecanizarea 
agriculturii U cea de Jos, 

judeţul Braşov
D .N . 1 , km 265, telefon interurban 15 Oraşul Victoria

executa Ia comandă prompt şî garantat reparaţii 
curente şi capitale la toate tipurile de tractoare 
indigene pina la 80 C.P., lucrări de tinichigerie, Ş. 
strungărie, sudură, tîmplărie metalică pentru con- t  
strucţii, tubulatura pentru ventilaţie etc. t
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M IC A P U BC IC ITA1E
VÎND avantajos caroserie maşină tăiat lemne. I. Râdifia, Prejbei 30, Sibiu.,

VlND garaj metalic demontabîî. Str. Alecu Russo nr. 19.

tVÎND casă Răşinari. Informaţii Răşinari nr. 79? şi telefon 2 27 36.

VlND 2 lămîi, 2 fieuşi. Str. Sindicatele Unite 1, Mustea. j

VÎND sufragerie mahon şi furnir nuc, dulap cu 3 uşi, alte piese mobilă, 
Sibiu, str. Lupeni 1, Kovács.

OFER Iaşi apartament ultracentral, coniort I, doresc similar Sibiu. Informaţii 
teleion 7 28 60.
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